
کووید 13
محسن تنابنده که قبلاً خبرش را شنیده اید 
به کرونا مبتلا شده بود این روزها در فضای 
مجازی پیدایش شده و کماکان دوست دارد 
مخاطبانش را بخنداند حتی وقتی قرار است 
دربــاره کرونا و خطراتــش توصیه ای کند. 
البته همین روحیه نشــان می دهد او خطر 
را از سرگذرانده اســت. تنابنده در صفحه 
شخصی اش نوشته:  »ممنون از احوالپرسی و محبتتون... کوویدم 19 نیست خیلی 
باشه کووید سیزدهه و ضعیف... ولی ابتلا و رفتن به بیمارستان باعث شد به چشم 
ببینم چه مریضی مهلکیه. التماس می کنم در منزل بمانید و اگر مجبور به بیرون 

رفتن هستید پروتکل ها رو رعایت کنید«.

نه چپم، نه راست
پرویز پرستویی با انتشار ویدئویی در صفحه 
شخصی اش، نوشته است: »هموطنان عزیز... 
اول بگویم بنده نه چپم، نه راســت. وابسته 
به هیچ کس و هیچ جا نیســتم جز خدای 
بزرگ... امروز به این فیلم برخوردم، با دیدن 
آن، تمــام ذهنیتی که در ایــن چند روزه 
انتخابات آمریکا داشتم تحقق پیدا کرد... نه 
بودن ترامپ برای ملت ما خیری داشت و نه با آمدن بایدن آبی گرم خواهد شد. 
حکایت ضرب المثل »کس نخارد پشــت من جز ناخن انگشت من« برایم تداعی 
شد... امیدوارم پس از این شلوغی ها، جابه جایی ها و جار و جنجال ها، دولتمردان 
ایران زمین برای این بحران هایی که در مملکتمان وجود دارد چاره ای بیندیشند«.

مرز آزادی بیان کجاست؟
شاید در خبرها خوانده باشید پنجشنبه هفته 
پیش، پلیس فرانسه چهار کودک 10 ساله 
را به بهانه ترویج تروریســم دستگیر کرده 
است. ظاهراً این دستگیری ساده هم نبوده 
و مأموران پلیس ویژه با صورت های پوشیده 
شده و سلاح وارد خانه کودکان شده و آن ها 
را بازداشت کرده اند. یک کاربر فضای مجازی 
در واکنش به این ماجرا در توییتی نوشــت: »مأموران نقابدار ریختن توی خونه، 
دختر 10 ساله رو به اتهام تروریسم دستگیر کردن! مادر دختر گفته: دختر من 
گفته است از سرنوشت ساموئل پتی ]معلمی که سر بریده شد[ ناراحتم ولی بهتر 

بود کاریکاتورها را نشان نمی داد... مرزهای آزادی بیان فرانسوی دقیقاً کجاست؟«

رأی مردگان
انتخابات آمریکا نشــان داد در دموکراسی 
غربی، همه نوع رأی وجود دارد. یعنی به جز 
رأی الکترال و این جور چیزها که خیلی ها 
آن را نخســتین بار در فضای مجازی و در 
انتخابات آمریکا شنیدند، رأی خارجی و رأی 
اموات هم هست! یک کاربر فضای مجازی 
درباره رأی دهی مردگان در ایالت پنسیلوانیا 
در توییتی نوشــت: »خب گویا 21هزار مُرده توی ایالت پنسیلوانیا به بایدن رأی 
دادن... پســر ترامپ هم در واکنش به الیزابت هرینگتون، سخنگوی کمیته ملی 
حزب جمهوری خواه که در توییتی مدعی شد تعدادی از آرای جو بایدن از خارج 

از کشور وارد شده، نوشت: این دیوانه کننده است...«.

 محمد تربت زاده  پاییز امســال بدون شــک یکی از 
ســیاه ترین پاییزهایی بوده که خیلی هایمان به چشــم 
دیده ایــم. روزانه بیش از 400 نفر از هموطنانمان قربانی 
کرونا می شــوند و هزاران نفر دیگر هم با شرایطی سخت 
روی تخت های بیمارستانی با این ویروس مبارزه می کنند. 
خیلی از نزدیکانمان با وجــود رعایت تمام پروتکل های 
بهداشــتی باز هم به کرونا مبتلا شدند و حتی جانشان را 
از دست دادند تا یاد بگیریم این ویروس با کسی شوخی 
ندارد. دیگر نمی شود به طور دقیق گفت الان موج چندم 
کرونا را پشت سر می گذاریم اما هرچه هست خیلی هایمان 
فقط یک آرزو را در ســر می پرورانیم و آن لذت احساس 
کردن سوزش واکسن کرونا روی پوستمان است. موضوعی 
که خیال می کردیم حالا حالا ها میســر نمی شــود اما از 
بعد از ظهر دوشــنبه که خبر ســاخت این واکســن در 
رسانه های دنیا منتشر شــده، خیلی هایمان پس از یک 
دوره رخوت طولانی، دوباره جان گرفته ایم و انتظار اخبار 
تکمیلی درباره این اتفاق را می کشــیم. هرچند بنا ندارم 
در این مطلب شــیرینی ناشی از ساخت واکسن کرونا را 
برایتان تلخ کنم اما قرار است با بررسی نظرات کارشناسان 
و متخصصان این حوزه، کمی واقع بینانه تر به موضوع نگاه 
کرده و به این پرسش پاسخ دهم که آیا الان زمان مناسبی 

برای هیجان زده شدن است یا نه؟

تا آغاز قرن جدید خورشیدی#
کمپانی دارویی BioNTech آلمان و شــرکت داروسازی 
فایزر )Pfizer( آمریکا روز دوشنبه در خبری اعلام کردند 
نتایج اخیر آن ها از فاز سوم آزمایش های کلینیکالی برای 
تولید واکسنی در برابر ویروس عامل بیماری کووید 19، 
امیدبخش بوده و واکسن کرونای این شرکت ها در بیش 
از 90 درصد موارد از انتقال ویروس کرونا پیشگیری کرده 

است.
تا پیش از این چندین شــرکت دیگر هم مدعی ساخت 
واکســن کرونا شده بودند اما بیشتر آن ها تنها نمونه های 
اولیه ســاخته شده از واکســن احتمالی کرونا بودند که 
هیچ کدامشان توسط سازمان بهداشت جهانی تأیید نشده 
بودند. این واکســن اما نخستین واکسنی است که مورد 
تأیید سازمان بهداشت جهانی قرار گرفته است. یک مقام 
ارشــد سازمان جهانی بهداشت در واکنش به ساخت این 
واکسن اعلام کرده:»این واکسن تا مارس 2021 وضعیت 

همه گیری بیماری کووید19 را تغییر خواهد داد«.
»بروس آیل وارد« نتایج اعلام شده از سوی شرکت فایزر را 
»بسیار مثبت« ارزیابی کرده و گفته استفاده از این واکسن 
برای درمان آسیب پذیرترین بیماران تا مارس 2021 که 
مصادف اســت با آغاز قرن جدید خورشیدی، می تواند در 
روند همه گیری این بیماری تغییرات »بنیادی« ایجاد کند.

از هر 10 نفر یک نفر#
تا امروز اطلاعات زیادی درباره این واکســن در رسانه ها 
منتشر نشده است. اما بر اساس گفته های پروفسور »کولین 
پوتون« استاد تمام زیست شناسی دارویی دانشگاه موناش 
استرالیا، نتایج اولیه از موفقیت واکسن همان چیزی است 
که به عنوان »تجزیه و تحلیل موقتی« شناخته می شود و 
این یک نگاه اولیه به داده ها پیش از اتمام مطالعات است 
و برای درک بیشتر از اینکه آیا نشانه ای از عملکرد واکسن 

وجود دارد یا خیر نیاز به اطلاعات تکمیلی داریم.
او در توضیــح بیشــتر دربــاره جزئیات این واکســن و 
آزمایش های مربوط به آن به ایسنا گفته است:»برای انجام 

این آزمایش ها، 4۳ هزار و ۵۳۸ نفر داوطلب ثبت نام کرده 
بودند که به نیمی از این داوطلبان دو دز از این واکســن 
تزریق و در نیمی دیگر دو دز به صورت شبه دارویی داده 

شد«.
پوتون با بیان اینکه این داوطلبان پس از دریافت این دارو 
به زندگی نرمال و عادی خود ادامه دادند اما از نظر آزمایش 
برای تأیید علائم بیماری کووید 19 تحت نظر قرار گرفتند، 
افــزود: تجزیه و تحلیــل 94 داوطلب با ابتلای قطعی به 
کووید 19 نشان داده واکسن این شرکت بالای 90 درصد 
تأثیرپذیری داشته است که این اتفاق بدان معناست اگر 
10 نفری را که می خواســتند از کووید 19 بیمار شوند را 

واکسینه کنید، از هر 10 نفر فقط یک نفر بیمار می شود.

در خوشبینانه ترین حالت#
این درســت که واکسن ساخته شده توسط شرکت فایزر 
توانســته بازارهای بورس جهانــی، قیمت طلا و خلاصه 
تمام شــاخص های اقتصادی را زیر و رو کند اما برخی از 
کارشناسان این حوزه معتقدند واکسن فایزر بیشتر از آنکه 
یک پروژه پزشکی باشد، یک پروژه تبلیغاتی و اقتصادی 
اســت. این دسته معتقدند فایزر برتری خاصی نسبت به 
سایر واکســن هایی که تا امروز ساخته شــده اند، ندارد. 
نمونه اش واکســن ساخته شده توســط وزارت بهداشت 
روسیه که طبق آمار اعلام شده توسط روس ها، دقیقاً 90 

درصد اثربخشی داشته است!
از همین رو، بسیاری از کارشناسان می گویند هنوز برای 
خوشحالی کردن از ساخت واکسن کرونا خیلی زود است؛ 
چرا که حتی اگر این واکسن همان واکسن قطعی مبارزه 
با کووید19 باشــد، باز هم در خوشبینانه ترین حالت باید 
تا تابستان سال آینده منتظر بمانیم تا دنیا در مقابل این 

ویروس واکسینه شود. 

آمریکایی ها دروغ می گویند؟#
با وجود همه این فراز و نشیب ها، پرسش اصلی اینجاست 
ما چه چیزهایی را از جدیدترین واکسن ساخته شده برای 

مقابله با کرونا می دانیم؟
تمام اطلاعاتی که رســانه ها در حال حاضر در اختیار 
دارند، خلاصه می شــود در بیانیه ای که شــرکت فایزر 
در وب ســایتش منتشر کرده اســت. بیانیه ای که هیچ 
جوره نمی شود روی راست و دروغش حساب کرد. چه 
بســا اصلًا این بیانیه یک بازی تبلیغاتی برای افزایش 
سهام این شرکت دارویی باشــد! این احتمال بدبینانه 
را از ایــن رو مطرح می کنم که هیچ ســازمان معتبر 
بهداشــتی ، تاکنون دسترســی به نتایج آزمایش های 
ادعایی فایزر نداشته است. این را در نظر داشته باشید 
که آمریکایی ها، روس ها را به علت عدم انتشــار نتایج 
محرمانه آزمایش های مرتبط با واکســن اســپوتنیک، 
متهم به دروغگویی می کنند اما حالا خودشــان حاضر 
نیســتند به جز یک بیانیه اینترنتی، چیز دیگری را به 

سازمان های جهانی ارائه دهند!

بدبینی را کنار بگذاریم#
حالا اجازه دهید بدبینی را کنار بگذاریم و با فرض بر درست 
بودن همه اطلاعات منتشر شده در بیانیه فایزر، جدیدترین 

دستاورد پزشکی این شرکت داروسازی را بررسی کنیم. 
بر اساس گزارش فرارو، مرحله سوم آزمایش واکسن یعنی 
وقتی که یک واکســن در دنیــای واقعی روی نمونه های 
انسانی آزمایش می شود. دو شرکت بیوتک و فایزر 4۳هزار 

و ۵۳۸ نفر را برای شــرکت در آزمایش ثبت نام و آن ها را 
به صورت تصادفی در چند گروه تقسیم کردند. یک گروه 
)گــروه آزمایش( واکســن واقعی را و گــروه دیگر )گروه 
کنترل( دارونما دریافت کرد. پس از آن شرکت منتظر ماند 
تا ببیند از این دو نمونه چند نفر به بیماری مبتلا می شوند.

نتایج بعدی نشــان داد 94 نفر از افرادی که در آزمایش 
شرکت کرده اند به بیماری مبتلا شده اند که اکثریت قریب 
به اتفاق آن ها در گروهی بودند که واکسن دریافت نکرده 
بودند و این نشان از اثر خوبِ واکسن دارد. اما این بیانیه به 
ما نمی گوید چند نفر از گروه آزمایش و چند نفر از گروه 

کنترل به بیماری مبتلا شده اند.
علاوه بر این، متخصصــان می  گویند عدد 94 چندان 
قابل اعتماد نیست و برای رسیدن به اطمینان بیشتر 
در مورد اثر واکســن به نمونه بیشــتری نیاز است. به 
این معنا که باید دید چند نفر از کســانی که واکسن 
دریافــت کرده اند و چند نفر از کســانی که واکســن 
دریافت نکرده اند به بیماری مبتلا خواهند شــد. اگر 
ایــن تفاوت به انــدازه کافی معنادار باشــد آن وقت 
می توان از اثر واکســن حرف زد. البته جالب می شود 
اگر بدانید بر اساس گزارش فاکس بیزینس، داده ها در 
این زمینه واضح نیستند و شرکت فایزر نمی داند کدام 
یک از بیماران، واکســن و کدام یک دارونما دریافت 

کرده اند!

احتمال موفقیت بالاست#
با این وجود، این واکســن ویژگی های مثبتی هم دارد. از 
جمله اینکه در روش های قبلی از ویروس ضعیف شده یا 
بخش هایی از ارگانیسم ویروس برای تولید واکسن استفاده 
می کردند. اما شرکت هایی از قبیل فایزر و بیوتک از ترکیب 
RNA که بهره گیری از ســاختار ژنتیکی ویروس اســت 
اســتفاده کرده اند. در این روش کد های ژنتیکی ویروس 
به ســلول های بدن داده می شــود و سلول ها این کد ها و 
دستورالعمل های ژنتیکی را می خوانند. سیستم ایمنی بدن 
با شناسایی دستورالعمل ژنتیکی ویروس آمادگی لازم را 
پیدا می کند و در برابر حمله ویروس ایمن می شود چراکه 
نحوه تکثیر آن را از پیش شناسایی کرده است. از آنجایی 
که تا پیش از این، استفاده از این روش سابقه نداشته است 

به نظر می رسد واکسن موفقیت آمیز باشد.

منفی 80 درجه#
حالا اگر تمام این حدس و گمان ها به حقیقت پیوسته و 
واکسن به مرحله تولید انبوه برسد، مشکلات بزرگ تری 
ســر راه شرکت فایزر قرار می گیرد. واکسن ها در مجموع 
محصولاتی شکننده و آسیب پذیر هستند. سالانه بیش از 
نیمی از واکسن های تولیدی در دنیا از بین می روند چراکه 
واکسن ها به تغییرات دمایی و شیوه های نگهداری بسیار 
حساس هستند و با تغییرات نامناسب دمایی اثر خود را 
از دســت می دهند. نگهداری واکسن تولید شده این دو 
شرکت نیاز به دمای منفی۸0 درجه دارد و این یک ضعف 
خیلی بزرگ اســت، چون برای نگهداری این واکسن ها 
هزاران یخچال فریزر گرانقیمت و جدید نیاز است. علاوه 
بر این، هزینه های ساخت این واکسن هم احتمالاً سر به 

فلک خواهد کشید. 
حــالا و با وجود تمام این حواشــی باید منتظر بمانیم تا 
ببینیم نتیجه همه این تلاش ها چه خواهد شد و آیا شرکت 
فایزر می تواند معادلات جهانی را با عرضه این واکسن تغییر 

دهد یا خیر؟

دیدن هم مانند شنیدن است!

فؤاد آگاه :  این درســت که قدیمی ها گفته اند: »شــنیدن، کی بود مانند دیدن« 
اما همان قدیمی ها هم اگر امروز بودند لابد اعتراف می کردند این روزها شــنیدن 
و دیدن فرق چندانی با هم ندارند. یعنی روزگار، روزگاری است که به قول همان 
قدیمی ها آدم دیگر به چشمان خودش هم نباید اعتماد کند. حکایت فضای مجازی 
و اخبار و اسناد جعلی هر روز پیچیده تر از دیروز می شود و کماکان نه به گوش و 
نه چشممان نمی توانیم اعتماد کنیم. به قول »فارس پلاس« یکی از روش هایی که 
به تازگی توسط ضد انقلاب در فضای مجازی به کار گرفته می شود، نسبت دادن 
جملات عجیب و غریب به شخصیت های مهم و سرشناسی است که روحشان هم 
خبر ندارد چنین حرفی زده اند! نکته جدیدتر ماجرا این اســت که اخباری از این 
دست با لوگو و نشان خبرگزاری های معتبر و یا مراکز و سازمان های مختلف منتشر 
می شــود تا مثلاً شما در صحت خبر شک نکنید. به تازگی برخی کاربران فضای 
مجازی به نقل از حجت الاســلام حمید ملکی، قائم مقام مدیر حوزه های علمیه 
نوشتند: احتمال اینکه رهبری از نیروی ماوراء الطبیعه خود برای انتقام خون سردار 

سلیمانی استفاده کرده و ترامپ را کنار کشیده، زیاد است! 
این درحالی اســت که خبرگزاری حوزه علمیه رسماً اعلام کرد خبر مزبور جعلی 
اســت و در هیچ یک از درگاه های حوزه نیوز منتشر نشده است. پیش از این هم 
رسانه های ضدانقلاب با سوءاستفاده از لوگوی خبرگزاری حوزه به نقل از  آیت الله 
اعرافی، مدیر حوزه های علمیه نوشته بودند:  »اولین سبد حمایت معیشتی قرنطینه 
طلاب به میزان یک میلیون تومان به ازای هر یک از اعضای خانواده به حســاب 
سرپرست خانوار واریز شد«! این هم در حالی بود که مدیر حوزه های علمیه روحش 
از ماجرا بی خبر بود. کمی پیشتر هم تصویری از آیت الله مجتهد شبستری، عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام با لوگوی خبرگزاری تسنیم مبنی بر اینکه: »مردم 
می خواهند برای ماندگاری اسلام و تشیع اگر تختی در بیمارستان خالی بود یک 
روحانی بر آن تخت بســتری گردد تا یک فرد عادی« منتشــر شده بود که هم 
خبرگزاری تســنیم و هم آیت ا لله شبستری از چنین خبر و اظهارنظری بی خبر 
بودند. آیت الله محسن شبســتری، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و عضو 
مجلس خبرگان رهبری همان موقع گفت: »بنده در این مورد نه تنها با تســنیم، 
بلکه با هیچ رسانه دیگری مصاحبه نداشته ام... ما مردم را ولی نعمت خود می دانیم و 
در شرایط فعلی نیز برای مبارزه با ویروس کرونا و سایر بحران ها، روحانیون همواره 
در کنار مردم هستند«. خلاصه اینکه اوضاع جوری است که اهالی فضای مجازی و 
رسانه ای، دیگر نباید به چشم و گوش خود و فیلم و صوت و... اعتماد داشته باشند. 
با امکاناتی که تولیدکنندگان اخبار فیک و جاعلان رسانه ای دارند، تنها راه باقیمانده 
این است که سواد رسانه ای  خود را بالا ببریم و اخبار را هم در منابع خبری مورد 

اعتماد دنبال کنیم. 
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 سرنوشت نامعلوم پرونده تبلیغات محیطی 

و حق پخش تلویزیونی

رقم درشتی که در فوتبال گم شد!

وضعیت وخیم فینالیست آسیا

پول قرض گرفتن برخی بازیکنان 
پرسپولیس از سرمربی!

 مصطفی علی پور در سالروز تولد پدر شعر نوفارسی مطرح کرد 

 »نیما« و مسیری که 
برای شاعران پس از خود هموار کرد

احتمال گریستن ما بسیار است
رقیه توسلی: چند قدم از گلخانه دور نشده ام که کسی سوت بلبلی می زند بیخ 

گوشم. »بگونیا« را سفت تر می چسبم و برمی گردم سمت سوت زن.
میرغضب درونم بیدار شده است. یک نظر انداخته نینداخته به جا می آورمش. آخر او 
فرق دارد. برندها دستش را رو می کنند. توی طایفه مان مگر چند خانوم به شیطنت 
او داریم؟ چند آشــنا که با ماســک و عطر ورساچه، سرِظهر خودشان را برسانند 

آشپزخانه ایتالیایی.
سال هاســت اسم مارک که می آید وسط -با اختلاف بالا- یاد او می افتیم. از اقوام 
درجه دو محسوب می شود و بارها همه جا اقرار کرده اگر اتومبیل مرتفعش را از او 

جدا کنند، شکل بچه ها تب می کند. 
تمام زورم را می زنم میرغضب را کنترل کنم و احوالپرسی ولرمی داشته باشم.

اما او پشت بندِ چهچهه اش اصرار دارد حالی ام کند دارد از باشگاه تکنفره برمی گردد. 
می خواهد با هر ترفندی شــده بفهماندم مربی خصوصی خیلی ورژن به حساب 

می آید. این طوریست دیگر. ناف بعضی ها را با کلاس و اطوار بریده اند.
می پرسم: کتی ها خوبن؟ عاشقانه فدایشان می شود و دستم را می چسبد و می کشاند 

سمت چارچرخش. گربه های پشمالو لمیده اند روی صندلی عقب. 
تا به خودم بجنبم فرصت را غنیمت می بیند و آمار ســکه های ۸ میلیونی که 
به مشــورت وکیلش انبار کرده و سفر لاکچری پیش رویش را رو می کند. از 
مادرش می گوید که آیا می دانم رفته دبی نشــین شده؟ از دندانپزشکش که 
برادر هنرپیشــه سینماســت. از دیزاین انتهایی صورتش که چرا وقتی فیلم 
جشن را فرســتاده آن طور که باید تبریک بارانش نکردم. از گلدان بگونیا که 
باید حتماً یاســی باشد، نه هیچ رنگ دیگری. می خواهم هر چه زودتر برسم 
به پایان معاشرت خیابانی. گلدان سنگین نیست. فضای برقرار شده باز شکل 
همان وقت هاســت که او می شــود ناخدا. نه ناخدا جیمز کوک، ناخدایی که 
مهارت هدایت کشــتی را ندارد و تنها توانایی اش، بازی بازی با سکان است. 
می خواهم هرطور شــده از کشــتی بزنم بیرون که شیلدش را می دهد بالا و 
می پرسد:  راستی! از کتابخانه ات چه خبر؟ کتاب متاب می خونی هنوز؟ آخه 
پدرجان، شــهر کتاب مرکزی را چهار روز پیش معامله کرده. گفتم اگه مایل 
باشی بیای بیشتر ور دل هم باشیم. چاره ای نیست. باز از میرغضب خواهش 
می کنم از خر شیطان پیاده شود و صبوری کند که صبوری پیشه زن است.
جواب می دهم: »پاییز ۳2«؛ اگه وقت کردی بخونش. کتاب همیشه گشایش داره.

و به ســرعت از پرســینگ ابروی مادام، گربه های پرشین و رخش 2020 رد 
می شــوم و »بگونیا« به بغل می روم آن ور خیابان. صدایی پشــت ســرم اما 
کمانه می گیرد که: ببخش، کتاب امانتیا رو پس میدم همین روزا. وقت نکردم 

لایشان را باز کنم.

پرونده استراماچونی و پادوانی پنجره باز را می بندد

 آوار 2 میلیون یورویی 
بر سر استقلال

باور می کنید؟

روزمره  نگاری

همه چیز درباره واکسن »فایزر«همه چیز درباره واکسن »فایزر«

 پایان کرونا  پایان کرونا 
در آغاز قرن جدید؟در آغاز قرن جدید؟
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سینا حسینی: یکــی از پرونده های بحث برانگیز فوتبال 
ایران در مقطع کنونی ماجرای بلاتکلیفی درآمد ناشــی از 
تبلیغات محیطی ورزشگاه های کشور است، به گونه ای که 
هیچ باشگاهی نمی داند سهمش از درآمد تبلیغات محیطی 
چقدر است، در حالی که پیش از شروع لیگ نوزدهم قرار بود 
بر اساس چارچوب تعیین شده از سوی هیئت رئیسه سازمان 
لیگ تمام تیم های حاضر در مسابقات از این درآمد ذی نفع 
باشــند، اما انگار قوانین و نحوه توزیــع این درآمد همانند 
بسیاری از مصوبه های موجود در فوتبال ایران تنها روی کاغذ 

به نگارش درآمد و ضمانتی برای اجرای آن وجود ندارد.

درآمد کجا رفت؟#
بر اساس اطلاعات تأیید نشده، فدراسیون فوتبال در جریان 
لیگ نوزدهم حدود 65 میلیــارد تومان از طریق تبلیغات 
محیطی درآمد داشته اســت که برابر قاعده و توافق اولیه 
می بایســت این مبلغ در اختیار باشگاه ها قرار می گرفت تا 
بخشی از هزینه های تیم داری آن ها در این برهه که بیشتر 
باشگاه ها گرفتار مشکلات اقتصادی هستند، به این شکل 

جبران شود. 
به گفته مدیران عامل باشــگاه ها قرار بود 50 درصد از این 
مبلغ به شــکل مساوی میان باشگاه ها تقسیم شود، یعنی 
اینکه 16 باشــگاه لیگ برتری هر یک به صورت مشخص 
رقمی نزدیک به 2 میلیارد تومان را به عنوان سهم ثابت 
خود از مبلغ درآمد تبلیغات محیطی دریافت کنند، مابقی 
مبلغ نیز بر اساس توافق اولیه بر اساس رده بندی پایان فصل 
تیم ها به ترتیب جایگاه میان تیم های اول تا شانزدهم تقسیم 
می شد تا به این ترتیب درآمد ناشی از تبلیغات محیطی به 

این شکل به حساب باشگاه ها واریز می شد!

خبری از واریز نشد!#
مدیران عامل به خیال اینکه این مبلغ به حساب آن ها واریز 
خواهد شــد روی این مبلغ حساب ویژه ای باز می کنند تا 
در نبود درآمد بلیت فروشــی با تزریق این درآمد بخشی از 
هزینه های آن ها تأمین شــود، اما تا این لحظه هیچ خبری 
از واریز درآمد تبلیغات محیطی به حساب باشگاه ها نیست! 
البته برخی باشگاه ها معتقدند مبلغی حدود 200 میلیون 
تومان به حساب آن ها واریز شده که این مبلغ به بخشی از 
باشگاه ها اختصاص یافته و سایرین به دلیل بدهی به سازمان 
لیگ پولی دریافت نکردند تا حسابشان با سازمان لیگ به این 

شکل صاف شود.
برخی مدیران عامل باشــگاه ها که به شدت نیازمند تزریق 

ایــن پول بودند با وجود پیگیری های فراوان به هیچ نتیجه 
روشنی دست پیدا نکردند تا این علامت سؤال بزرگ برای 
افکارعمومی به وجود آید که سرنوشت این درآمد هنگفت از 

کانال تبلیغات محیطی چه شد؟

فدراسیون علیه تیم های خصوصی!#
بدون تردید شــاید برای باشــگاه هایی چون اســتقلال 
و پرســپولیس این مبالغ کارســاز نیســت که به گفته 
مدیران عامل آن ها هســت، اما مسئله کلیدی اینجاست 
که باشگاه های خصوصی که هیچ گونه حمایتی از سوی 
نهادها و ارگان های صنعتی بالای سر خود ندارند، دستیابی 
به این مبلغ برای آن ها بسیار حیاتی است. باشگاه هایی 
چون شهرخودرو، ماشین ســازی، تراکتور و نساجی که 
زیر نظر بخش خصوصی اداره می شــوند با چنین مبلغی 
می تواننــد تا حدودی هزینه های جــاری خود را جبران 
کنند، البته که ماجرای اســتقلال و پرســپولیس هم به 
همین ترتیب اســت، به ویژه کــه آن ها با قانون مجلس 
شورای اســلامی از دریافت هرگونه کمک دولتی محروم 
شــدند، از این رو می توانند با این رقم حداقلی مشکلات 
ریز و کوچــک خود را برطرف کنند، اما چنین باوری در 

برهه کنونی بیشتر شبیه یک رؤیاست تا واقعیت!
 
سیاست سکوت گزینه اول و آخر#

نکته تأمل برانگیز در این میان سکوت محض فدراسیون و 
سازمان لیگ در قبال این پرونده بحث برانگیز است، آن ها با 
وجود اطلاع از بحران های بزرگ اقتصادی موجود در حوزه 
فوتبال به ویژه در دوران کرونا که فرصت بلیت فروشــی از 
باشگاه ها سلب شده، هیچ پاسخ روشنی به مدیران باشگاه ها 
در این خصوص نمی دهند تا حداقل این حقیقت روشن شود 
که پول های حاصله از تبلیغات محیطی کجا هزینه شده که 

به حساب باشگاه واریز نشده است!
در کنار این پرونده موضوع بلاتکلیفی درآمد ناشــی از حق 
پخش تلویزیونی مسابقات هم دیگر نکته مبهم این ماجراست 
که از قضا فدراســیون و سازمان  لیگ ترجیح می دهند در 
این رابطه هم سیاست سکوت را دنبال کنند تا به این شکل 

شفاف سازی به دست فراموشی سپرده شود.

تحریم های داخلی علیه باشگاه ها#
بــرای پیگیری وضعیت حق پخش تلویزیونــی و درآمد از 
تبلیغات محیطی ســراغ صادق درودگر رفتیم، اما گوشی 

وی خارج از دســترس بود. سهیل مهدی نیز در این رابطه 
توپ را به زمین ســازمان اقتصادی فدراســیون می اندازد 
و می گویــد: »در مورد تبلیغات محیطی اجازه بدهید آقای 
درودگر به واسطه اینکه سازمان اقتصادی ما هستند، پاسخگو 
باشــند. چون حرکت ها انجام شده، اما اینکه با چه نسبت و 
براساس چه جزئیاتی صورت گرفته را من چندان در جریان 
نیستم. می دانم این کار در حال انجام است اما اینکه به چه 
صورتی است و چقدر خواهد بود را آن عزیزان خودشان بهتر 

می دانند«.
با توجه به چنین شــرایطی به نظر می رسد بیشتر از آنکه 
تیم های ایرانی درگیر تحریم های بین المللی باشند، درگیر 
تحریم های داخلی هســتند. تیم های ایرانی حاضر در لیگ 
قهرمانان آسیا به دلیل تحریم های آمریکا تاکنون نتوانسته اند 
درآمدهــای ارزی خود را از حضور در لیگ قهرمانان آســیا 
بدســت آورند. رقم هایی که برای حل مشکلاتشان کافی به 
نظر می رسد. اما همان طورکه ای اف سی در پرداخت سهم 
باشگاه های کشورمان دست دست می کند، وزارت ورزش و 
سازمان صداوسیما و فدراسیون فوتبال هم در پرداخت حق 
و حقوق ریالی تیم ها دست دست می کنند و به نظر می رسد 
تیم های کشورمان در داخل هم با مشکلات تحریم مواجهند.

سرنوشت نامعلوم پرونده تبلیغات محیطی و حق پخش تلویزیونی

رقم درشتی که در فوتبال گم شد!

3.5 میلیارد حداقل غرامت فکری به نساجی
ورزش: باشــگاه نساجی مازندران با شروع مسابقات لیگ برتر و بعد از مشخص نشدن 
بدهی محمود فکری به این باشگاه بابت فسخ قرارداد یکطرفه از وی به کمیته انضباطی 
فدراسیون شکایت کرد. مسئولان باشگاه نســاجی برای جدایی فکری از این تیم رقم 
7میلیاردی درخواست کردند اما فکری یک طرفه قرارداد خود با این باشگاه را فسخ کرد 
و هدایت آبی پوشان را بر عهده گرفت. از طرفی در قرارداد فکری و نساجی آمده که اگر 
این مربی به هر دلیلی از نساجی جدا شود باید  حداقل مبلغ 3.5 میلیارد تومان به این 
باشگاه پرداخت کند. به این ترتیب فکری باید طی 10 روز آینده تکلیف بدهی خود به 

نساجی را مشخص کند تا در ادامه فصل مشکلی برای همراهی استقلال نداشته باشد.

حسینی: از دوری چهار ماهه ام از میادین درس گرفتم
ورزش: مدافع ایرانی ترابزون اســپور بعد از دوری چهار ماهه اش از میادین عنوان 
کرد آماده بازگشــت به ترکیب اصلی است. به نقل از »gunebakis« ترکیه، مجید 
حسینی مدافع ایرانی ترابزون اسپور بعد از غیبت نزدیک به چهار ماه دوباره موفق 
شد در بازی با آلانیا اسپور در دقایق پایانی با پیراهن ترابزون اسپور به میدان برود. 
حســینی بعد از دوری 128 روزه از ترکیب ترابزون خود را آماده کرده تا دوباره به 
مهره کلیدی تیم تبدیل شــود.مدافع ایرانی در این زمینه گفت: مدت زیادی است 
از میادین دور هستم و فرصت بر تن کردن پیراهن ترابزون را از دست دادم. از این 

مدت چهار ماهه که بازی نکردم درس گرفتم و برایم تجربه شد. 

حضور قوچان نژاد در پرسپولیس منتفی شد
ورزش: باشــگاه پرسپولیس پس از محرومیت 6 ماهه آل کثیر همزمان با تلاش خود 
برای جذب مدافع لیگ برتری اقدام به مذاکره با مدیر برنامه های رضا قوچان نژاد برای 
پیوستن به جمع شاگردان گل محمدی کرد. با این حال مهاجم »زوله« هلند با مخالفت 
مدیران این باشگاه برای انتقال به فوتبال باشگاهی ایران روبه رو شد تا ادامه مذاکره رقم 
نخورد. پرسپولیس با وجود مشکلات مالی خود قصد ارائه پیشنهاد مالی قابل توجهی 
نسبت به سایر اعضای فعلی این تیم را به این بازیکن داشت اما شرایط جدایی او از زوله و 
همچنین مبلغ قرارداد فعلی اش نیز از عهده پرسپولیس خارج بود. بنابراین حضور گوچی 

در پرسپولیس به طور قطعی منتفی شد.

سیدجلال در باشگاه ۲۰۰ تایی های پرسپولیس
ورزش: ســرخ های پایتخت در حالی نخســتین بازی خود در لیگ برتر را انجام دادند 
که ســیدجلال حسینی هم در این مسابقه به صورت فیکس بازی کرد و در نهایت نیز 
شاگردان یحیی گل محمدی موفق به کلین شیت شدند. حسینی با حضور در این بازی 
یک رکورد جالب را برای خود به ثبت رســاند. این دویستمین باری بود که سیدجلال 
در دیداری رسمی پیراهن سرخ ها را برتن کرد و وارد باشگاه 200 تایی های این باشگاه 
قدیمی فوتبال ایران شد. پیش تر در تاریخ باشگاه پرسپولیس تنها هشت بازیکن توانستند 
بیش از 200 بار پیراهن این تیم را بپوشــند: علی پروین، کریم باقری، افشین پیروانی، 

بهروز رهبری فرد، محمد پنجعلی، محمد مایلی کهن، فرشاد پیوس و حسین عبدی.

ورزش: با اعلام رســمی از ســوی فیفا، پنجره نقل و 
انتقالاتی استقلال باز شــد و به این ترتیب آبی ها برای 
ثبت قراردادشان مشکلی ندارند. باشگاه استقلال پیش 
از این برای باز شــدن پنجره نقل و انتقالاتی خود باید 
مطالبات شــفر، باشــگاه پاختاکور و ســرور جپارف را 
پرداخت می کــرد که با پرداخت پول آن ها، پنجره نقل 

و انتقالاتی این باشگاه باز شد.
استقلال پس از حدود چهار ماه بسته بودن پنجره نقل و 
انتقالات باشگاه، موفق شد با پرداخت مطالبات لازم این 
مشکل را برطرف کند. مدیران باشگاه استقلال با انتشار 
عکس یک پنجره نیمه باز، به برطرف شدن مشکل نقل و 

انتقالات استقلال واکنش نشان دادند.

پرونده استرا#
اما مســئله ای که مدیران اســتقلال بایــد آن را هر 
چه ســریع تر در اولویت قرار بدهند، پرونده شکایت 
آندره آ اســتراماچونی از فیفا اســت. این پرونده طی 
ماه های آینده می تواند دردســرهای بسیار زیادی را 

برای اســتقلال ایجاد کند و 
شدن  بســته  موجب 

و  نقــل  پنجــره 
شــود.  انتقالات 
همان طــور کــه 
است،  مشــخص 
نی  چو ما ا ســتر ا

یک شــکایت 285 
علیــه  صفحــه ای 

ل  ســتقلا ا

برای فیفا تنظیم کرده اســت و با تأیید شکایت خود 
می تواند بیش از 2 میلیون یورو از باشــگاه استقلال 
غرامت دریافت کند و این مســئله ســبب می شود 

مشکلات بیش از پیش شود.
در حال حاضر چیزی که باید برای مدیران استقلال در 
اولویت قرار بگیرد، بررسی این پرونده سنگین و چگونگی 
پرداخت مطالبات این مربی ایتالیایی است. تا اینجای کار 
هنوز حکم نهایی این پرونده در فیفا صادر نشده است، 
اما هر لحظه این امکان وجود دارد که مدیران استقلال 
با جریمه بسیار بزرگی از سوی فیفا روبه رو شوند و همه 

چیز دوباره به حالت قبل برگردد.

9 میلیون دلار پادوانی#
این اما تنها پرونده خطرناک آبی ها نیســت. پادوانی هم 
پرونده اش هنوز مفتوح است و هیئت مدیره استقلال باید 
ســریع فکری به حال آن کند.  پادوانی به خاطر بازی در 
استقلال ســلامتی خود را از دست داد و شاید می شد با 
تدبیر بیشتر مشکل او را حل کرد، اما به هرحال او با دلخوری 
از ایــران رفت و حالا وکیلش صحبت از 9میلیون دلار می 
کند و پرونده را به جریان انداخته تا حق و حقوق موکلش 

را بگیرد.
اســتقلالی ها می توانستند خیلی پیش از این ها با حدود 
100و نهایتــاً 150هزار دلار پرونــده این مدافع برزیلی را 
ببندند، اما اهمال کردند و حالااحتمال دارد قضیه بیخ پیدا 
کند. طبق شنیده های ما باشگاه استقلال بررسی موضوع 

پادوانی را در دســتور کار قرار داده تا 
با توافق طرفین 

حل  مشکلات 
شود و پادوانی رضایت بدهد.طبعاً 
اگر اســتقلالی ها باز هم دست روی دست بگذارند 
خودشان ضرر می کنند و باید پول مدافع سابق خود 

را به هر نحو ممکن پرداخت کنند.

ثبت سریع قراردادها#
با این وجود،  استقلالی ها باید هر چه سریع تر 
تا پنجره نقل و انتقالاتی شــان باز اســت، 
کارهــای عقب مانده ای کــه در خصوص 
این مسئله جا مانده بود را انجام دهند و 
قرارداد بازیکنان  جدیدشان را ثبت کنند 
تا به ســراغ پرونده ای بروند که حل و 
فصل کردن آن از تمــام پرونده های 

استقلال سخت تر به نظر می رسد.

ورزش: ســریع ترین مرد ایران می گوید با شیوع ویروس 
کرونا در کشور اردوهای تیم ملی متوقف شده و برنامه وجود 
نداشته که ورودش به عرصه مدلینگ در آن ها خلل ایجاد 

کند.
حسن تفتیان به مسائل مطرح شــده در جلسه با رئیس 
فدراســیون دوومیدانی اشــاره و بیان کرد: صحبت هایی 
مقدماتی داشتیم و برنامه هایم برای مربی، اردوها و مسابقات 
را به فدراســیون دادم. آقای صیامی هم قول مســاعدت 
و حمایت داد. امیدوارم این حمایت ها عملی شــود تا  در 
مدت زمان کوتاه باقیمانده به مسابقات جهانی داخل سالن 
و بازی های المپیک شرایط آمادگی خوبی داشته باشیم و 

نتیجه خوبی هم کسب کنیم.

اردو با مسابقه#
او در مورد تأکید فدراســیون بر برگزاری اردوهای داخلی 
ورزشــکاران بیان کرد: مربی من خارجی اســت و با توجه 
به شرایط کاری و قراردادش با فدراسیون فرانسه نمی تواند 
به ایران بیاید. ما هم چندین ســال است که این موضوع را 
پذیرفته ایــم و همکاری می کنیم. از طرف دیگر برنامه من 
یک اردوی همراه با مســابقه است و تقریباً در تمام اردوها 
مسابقات تدارکاتی هم در نظر گرفته ایم. با توجه به اینکه 
مسابقات معتبر بین المللی و جهانی در اروپا برگزار می شود، 
از نظر رفت و آمد و هزینه معقول نیســت که به خاطر هر 
مســابقه بروم و برگردم. بنابراین صحبت هایی داشتیم اما 

چیزی مشخص نیست. 

ورود به عرصه مدلینگ#
این دونــده  در مورد ورود به عرصه مدلینگ گفت: 

جرقه ایــن کار از چنــد ماه پیش 
زده شــد. اتفاقــی و بــا عجله 

تصمیم  نگرفتم و به عنوان 
ورزشــکاری حرفه ای و 

ملی که  تیم  عضو 
در مســابقات 

و  جهانی 

عرصه های بین المللی شــرکت می کنم، 
همه جوانب را سنجیده ام و چندین ماه با 
تیم مدلینگ هم فکری کردم. نتیجه بر این 
شد که اگر این کار برنامه ریزی شده باشد، 
لطمه ای به ورزشــم نمی زند. در دنیا هم 

چنین مسائلی مرسوم است که خیلی از ورزشکاران مطرح 
دنیا با برندهای مختلف کار و از این طریق درآمدهای خوبی 
هم  کسب می کنند، البته ما هنوز به بحث درآمد و هزینه 
نپرداخته ایم چون به تازگی شروع کرده ایم اما امیدوارم در 

آینده اتفاقات خوبی بیفتد.

قول المپیکی#
او در واکنش به انتقاد برخی از اهالی دوومیدانی که ورود این 
ورزشکار به عرصه مدلینگ را در سال منتهی به المپیک به 
ضررش می دانند، گفت: نقد منصفانه و دلسوزانه قابل قبول 
است، اگر واقعاً دغدغه دوستان منتقد احتمال نتیجه نگرفتن 
من در المپیک است که ممنونشــان هستم و این قول را 
می دهم که 100 درصد تمرکزم ابتدا روی تمریناتم باشد و 
در اوقات فراغت و زمان هایی که تمرین ندارم  به بخش دوم 
کاری خود برسم، اما برخی دوستان با انجام هر کاری نقد و 
حرفی دارند؛ پاسخم به آن ها این است که باید ببینیم چه 
برنامه ای برای المپیک در نظر گرفته شده که من به خاطر 

مدلینگ آن را انجام نداده ام. 

رقابت برای جانشینی #
بولت

المپیک  مــورد  تفتیــان در 
توکیو و محرومیت کریستین 
کلمن)قهرمان دوی 100 متر 
جهان( اظهار کــرد: به نظرم 
المپیک خیلی هیجان انگیزی 
داریم چون رقابت خیلی نزدیک 
است. این دوره اولین المپیک بدون 
بولت است و همین حساسیت 
را بــالا برده که 
کســی   چه 
جانشین او 
قهرمان  و 
می شود..

پرونده استراماچونی و پادوانی پنجره باز را می بندد

آوار 2 میلیون یورویی بر سر استقلال
حسن تفتیان در دفاع از شغل دومش:

 ۱۰۰ درصد تمرکزم روی المپیک است

گزارش ویژه

واکنش فغانی به خط خوردن از لیست بین المللی داوران ایران
مسائل شخصی را در کار لحاظ می کنند

ورزش: داور بین المللی ایران می گوید تا روز قبل از خط خوردنش از لیست بین المللی ایران، 
با او درباره انتخاب کمک هایش بحث می کردند.

به تازگی مشخص شد که نام علیرضا فغانی داور بین المللی فوتبال ایران، از لیست بین المللی 
ایران خط خورده است. فغانی در همین رابطه اظهار کرد:   قبل از مهاجرتم یک جلسه با آقای 
تاج داشتیم و به ایشان گفتم که اگر تمایل داشتند من دوست دارم با نام ایران در مسابقات 
بین المللی شرکت کنم. سال گذشته هم شیطنت هایی بود که از طرف مسئولان فدراسیون 
مدیریت شد. تا روز قبل از اعلام لیست با من درباره انتخاب کمک هایم بحث می کردند که 
من هم گفتم با همه کمک ها راحتم. اصرار کردند که اسم بدهم، من هم اسم دو نفر را دادم.

او درباره اینکه چرا اسمش از لیست خط خورده است هم گفت: نمی دانم. یکی دو تا تماس 
داشتم که من گفتند به خاطر مسائل مربوط به حراست بوده که من پیگیری کردم و فهمیدم 

چنین چیزی نبوده است. 
من هیچ وقت نه سیاسی بودم و نه مشکلی داشتم. مسئول کمیته داوران گفته طبق آیین نامه 
فیفا من باید یک سال گذشته را داخل ایران سوت می زدم و ما از AFC استعلام گرفتیم و 
 AFC آن ها مخالفت کردند. در صورتی که چیزی که من خبر دارم این اســت که مسئولان
به فیفا ارجاع دادند و فیفا هم به دپارتمان داوری گفته چون ایشان در یک سال گذشته در 
یک لیگ تاپ آسیا )لیگ استرالیا( سوت می زده مشکلی ندارد و می تواند اسمش در لیست 

بین المللی قرار بگیرد. 
فغانی اضافه کرد: بعضی از اعضای کمیته داوران گفته اند که در لیستی که امضا کرده اند نام 
علیرضا فغانی وجود داشــته. ان شاءالله که آقای اصفهانیان و دوستان دور بعد هم باشند اما 
کسانی که معلوم نیســت تا دو ماه بعدی باشند یا نباشند، مسائل شخصی را در کار لحاظ 
می کنند. از دیروز یک سری عکس مدارک و چک برای من ارسال شده و گفته اند این وسط 
پول هایی داده شده است. من هم گفتم در جایگاهی نیستم که صحت و سقم این قضیه را 

بدانم.
او ادامه داد: یک مقام بالاتر این عزیزان را بیاورد تا مشخص شود این وسط چه گذشته است. 
مسئول امور بین الملل فدراسیون به فیفا زنگ بزند و بپرسد که آیا می شد اسم من در لیست 
قرار بگیرد یا نه. یا اینکه همین الان می شود دوباره من وارد لیست شوم یا نه. صوت این تماس 

را هم در اختیار مسئولان قرار دهند. همین کار هم متأسفانه صورت نمی گیرد.

گزارش کوتاه

کرونا بلای جان تیم ملی انگلیس؛ 
آلبانی به جای ومبلی

ورزش: رســانه های انگلیســی می گوینــد بــه دلیــل 
محدودیت های جدید ناشی از اپیدمی کرونا ممکن است 
دیدار تیم های انگلیس و ایسلند به جای استادیوم ومبلی 

در آلبانی برگزار شود.
بر اســاس ادعای رسانه های انگلیسی دیدار تیم های ملی 
انگلیس و ایسلند در لیگ ملت های اروپا که طبق برنامه قرار 
است چهارشنبه 28 آبان در استادیوم ومبلی برگزار شود، 
ممکن است به دلیل محدویت های جدید اپیدمی کرونا در 
این کشور در زمین بی طرف و در کشور آلبانی برگزار شود.

دیــروز مذاکراتی اضطراری بین اتحادیه فوتبال انگلیس و 
دولت این کشــور درباره مکان برگزاری این مسابقه انجام 

شده است.
دولت انگلیــس در روزهای اخیر محدودیت های جدیدی 
وضع کرد. در محدودیت های جدید دولت انگلیس ســفر 
شهروندان دانمارکی به انگلیس ممنوع شده؛ چرا که این 
کشور اخیراً با افزایش شــمار مبتلایان کرونا روبه رو بوده 
اســت. با توجه به اینکه ایسلند ســه روز قبل از بازی با 
انگلیس در دانمارک با تیم ملی این کشــور بازی می کند، 
ممکن است دولت انگلیس مانع از سفر بازیکنان ایسلندی 

به این کشور شود.
گفته می شــود کشورهای لهســتان ، مجارستان، یونان و 
قبرس پیشنهاد کرده اند که میزبان دیدارهایی باشند که به 
دلیل شرایط کرونایی امکان برگزاری شان در کشور میزبان 
اصلــی وجود ندارد. اما انگلیس تمایل دارد که دیدارش با 
ایســلند در روز 28 آبان را که آخریــن بازی این تیم در 
مرحله گروهی خواهد بود در آلبانی برگزار کند که کمترین 

میزان درگیری با کرونا را داشته است.

ورزش: باشــگاه پرســپولیس از نظــر مالی 
شرایط بســیار بدی دارد تا جایی که برخی 
بازیکنان این تیم مجبور شــده اند از سرمربی 

تیمشان پول قرض بگیرند.
به گــزارش  تســنیم، مشــکلات باشــگاه 
پرسپولیس با تغییر مدیریت هم حل نشده و 
شرایط مالی این باشگاه به قدری آشفته است 
که برخی از بازیکنان این تیم مجبور شده اند 

از یحیی گل محمدی پول قرض بگیرند.
اگرچه مدیریت قبلی باشــگاه پرســپولیس 
مدعی بود بــا بازیکنان این تیم بابت قرارداد 
فصل پیششان تسویه حساب کرده اما نفرات 
جدید این تیم اکثراً بــدون دریافت مبلغی، 
قرارداد امضــا کرده اند و حتی برخی از آن ها 
پول رضایت نامه شان را از جیب دادند تا بعداً 
از باشــگاه دریافت کنند که این اتفاق هنوز 

رخ نداده است.
مدیریت پیشین پرسپولیس برای اینکه طلب 
برانکو را پرداخت کند مجبور شــد از کارگزار 
باشــگاه پول بگیرد تا حدی که کارگزار این 
باشــگاه از 110 میلیاردی که باید در مدت 
یک ســال به پرســپولیس پرداخت می کرد، 

تاکنون 75 میلیارد تومان داده است.
این مســئله نشــان می دهــد که باشــگاه 
پرســپولیس برای پرداخت قرارداد این فصل 

بازیکنان و مربیانش با مشــکل جدی مواجه 
اســت و نمی تواند فقــط روی کارگزار خود 
حساب کند. در بین اعضای هیئت مدیره این 
باشگاه هم افرادی پیدا نمی شوند که بخواهند 
پولی به باشــگاه ترزیق کنند. می ماند پاداش 
آســیایی که به خاطر تحریم ها حداقل چند 
ماهی زمان می برد که به باشــگاه پرسپولیس 

برسد.
باشــگاه  اجرایی  ابراهیم شــکوری معــاون 
پرســپولیس هم دیروز اعلام کــرد که تنها 

حدود 7 میلیون تومان در حســاب باشــگاه 
پرسپولیس است! حساب تقریباً خالی باشگاه 
پرسپولیس به معضلی بزرگ برای این باشگاه 
تبدیل شــده و در این شــرایط گل محمدی 
مجبور شــده به برخــی از بازیکنانش که از 
شهرســتان آمده و در هتل اقامت دارند پول 
قرض بدهد. به طور حتم در شأن فینالیست 
آسیا نیســت که بازیکنانش از سرمربی پول 
قرض کنند و باید دید باشگاه پرسپولیس چه 

زمانی از نظر مالی به ثبات می رسد.

رئال و بارسا فصل موفقی نخواهند داشت؟

زیدان و کومان، پنجه در پنجه غول مصدومیت
ورزش: اخبــار اخیر از مصدومیت چندین 
ستاره مهم دو تیم رئال مادرید و بارسلونا ، دو 
غول بزرگ فوتبال اسپانیا را به شدت نگران 

کرده است.
روز یکشنبه در دیدار رئال مادرید و والنسیا 
زمانی کــه فدریکو والورده ســتاره جوان 
رئــال روی چمن از درد به خود می پیچید، 
زین الدیــن زیدان حتی بیش از شکســت 
سنگین در آن بازی نگران مصدومیت یک 
ســتاره دیگر تیمش بــود. درحالی که 15 
دقیقه به پایان بازی باقی مانده بود، زیدان 
این هافبک اروگوئــه ای را به اجبار بیرون 
کشــید. ســتاره ای جوان که در این فصل 
نقش مهمی در ســاختار تاکتیکی زیدان 

داشته است.

ضربه بزرگ به زی زو#
پــس از شکســت ســنگین 4-1 مقابل 
والنسیا ضربه بزرگ تر به زیدان 24ساعت 
پس از افتضاح در مســتایا وارد شد. چرا 
که رئال مادرید رســماً اعلام کرد والورده 
از ناحیه پا با مصدومیتی شــدید مواجه 
شــده و ممکن است برای مدتی طولانی 
از میادیــن دور باشــد. در اطلاعیه رئال 
چنیــن آمده بــود: » بعد از بررســی ها 

روی فدریکو والورده مشــخص شد یکی 
از اســتخوان های پای او دچار شکستگی 
شده. زمان بهبودی او بعد از بررسی های 

بیشتر اعلام خواهد شد«.

غیبت هازارد و #
کاسمیرو

غیبــت والورده برای 
کــه  زیــدان 

بعد  تیمش 
وقفــه  از 

ی  ی ها ز با
بــه  ملــی 

مصــاف ویارئال 
و اینتــر خواهد رفت 

بزرگ  دردســر  یــک 
به خصوص  است.  دیگر 

هفته  اینکه  بــه  توجه  با 
و  هــازارد  ادن  گذشــته 

کاسمیرو هم به دلیل مثبت 
از جمع  کرونا  تســت  شدن 

زیدان  نظر  تحت  بازیکنان 
خارج شده بودند.

مصائب بارسا#
اما رقیب اصلی رئال مادرید، بارســلونا هم 
وضعیت چندان بهتری ندارد و از این بابت با 
لوس بلانکوس برابری می کند. غول کاتالان 
هم روز دوشنبه اعلام کرد »آنسو فاتی« که 
در جریان پیروزی 5-2 بارســا مقابل رئال 
بتیــس از ناحیه زانوی چپ 
دچار مشکل شده بود، باید 
تحت عمــل جراحی قرار 
بگیرد و چهار ماه 
دور  میادین  از 

خواهد بود.
اعجوبه  این 
له  1ســا 8
شــروع  در 
جاری  فصل 
ی  د عملکــر
ن  خشــا ر د
داشــته و در 
رونالــد  دوران 
بازیکنی  بــه  کومان 
فیکــس تبدیل شــده 
اســت. فاتی تا اینجا 10 
ی  ز بــا
انجــام 

داده و پنج گل به ثمر رسانده و دو پاس گل 
داده است.به این ترتیب رونالد کومان که بعد 
از وقفه بازی های ملی یک بازی بسیار دشوار 
در مقابل اتلتیکو مادرید در پیش دارد ستاره 
مورد علاقه اش فاتــی را در اختیار ندارد و 
باید از هم اکنون برای ســاختار تاکتیکی 
تیمــش در دوران غیبــت فاتــی چاره ای 
بیندیشد. به احتمال فراوان جایگزین مهاجم 
اسپانیایی، »پدری« جوان خواهد بود. با این 
حال هیچ کس نمی تواند مانند فاتی عمل 
کند که به دومین بازیکن تأثیرگذار تیمش 

تبدیل شده بود.

فصل فشرده#
اما دلیــل این آســیب دیدگی های پیاپی 
چیســت؟ با توجه به تغییراتی که اپیدمی 
کرونا در تقویم فصل گذشــته فوتبال دنیا 
به وجود آورد، ستاره های فوتبال بدون پشت 
سر گذاشتن دوران پیش فصل و اکثراً بدون 
استراحت وارد فصل جدید شدند و در فصل 
جدید هم فشردگی بسیار بالای مسابقات 
فشاری بیشتر از همیشه بر آن ها وارد کرده 
است. فشاری که بسیاری از مربیان بزرگ از 
جمله یورگن کلــوپ و پپ گواردیولا عملًا 

علیه آن موضع گرفته اند.

ورزش: آن گونه که رسانه های ایتالیایی گزارش داده اند، احتمال دارد 
کــه در نقل و انتقالات ژانویه، یــک جابه جایی بزرگ میان تیم های 
اینترمیلان و رئال مادرید رخ دهد و آن ها دو ستاره خط میانی خود را 
معاوضه کنند. آنتونیو کونته سرمربی افعی ها نظر مثبتی بر روی ایسکو 
ستاره اسپانیایی رئال مادرید دارد و مدیران این باشگاه به دنبال جلب 
نظر همتایان خود در مادرید هستند تا با پیشنهاد اریکسن به زیدان، 

ایسکو را به جوزپه مه آتزا بیاورند.
اریکسن که در نقل و انتقالات ژانویه گذشته از تاتنهام به اینتر پیوست، 

هرگز نتوانست انتظارات را برآورده کند.

ورزش: فیورنتینــا در فصل جدید تحت هدایت بپه یاکینی روزهای 
خوبی را تجربه نکرده است. آن ها از هفت مسابقه ابتدایی خود تنها 
به دو پیروزی دســت یافتند و این موضوع ســبب شد که در رتبه 

دوازدهم جدول قرار گیرند.
همیــن نتایج نه چندان خوب فیورنتینا در فصل جاری و توقف این 
تیم در بازی اخیر برابر پارما موجب شــد که یاکینی از هدایت این 
تیم برکنار شود و در همین راســتا دیروز باشگاه ایتالیایی به شکل 
رسمی اعلام کرد سرمربی سابق تیم ملی ایتالیا یعنی چزاره پراندلی 

از این پس روی نیمکت این تیم خواهد نشست.

پراندلی سرمربی جدید فیورنتینا ایسکو در رادار اینتر
ورزش: بــه تازگی مصدومیت مارک آندره تراشــتگن پایان یافت 
و این دروازه بان آلمانی به ترکیب تیم بارســلونا بازگشت.این طور 
بــه نظر می آید که لوو قصد ندارد در مورد مارک آندره تراشــتگن 

عجله کند. 
بیلد در این رابطه مدعی شــده که این مســئله یک توافق با این 
دروازه بــان آلمانــی و یواخیم لوو بوده اســت. تراشــتگن تازه از 
مصدومیت بازگشــته و به همیــن دلیل ترجیح مــی داده که در 
بارســلونا بماند و تمرینات خود را ادامه دهد تا به بالاترین آمادگی 

ممکن دست پیدا کند.

ورزش: مدافــع بایرن مونیخ پس از رهایــی از ویروس کرونا به تمرینات 
بایرن مونیخ بازگشــت. نیکلاس زوله مدافع بایرن مونیخ پس از رهایی از 
ویروس کرونا دیروز به تمرینات باوارایی ها بازگشت.9 روز پیش مدافع 25 
ساله باوارایی ها تست کرونا داد و تست او مثبت بود. پس از آن تست های 
بعدی این مدافع تنومند منفی اعلام شد اما با مشورت پزشکان، وی مدتی 

در قرنطینه حضور داشت.
بازگشت زوله در شرایطی است که کیمیش در آخرین دیدار بایرن مصدوم 
شده اســت و تانگوی نیانزو دیگر مدافع این تیم هم از کمند مصدومیت 

رهایی یافته است.

بازگشت زوله به تمرینات بایرنتوافق پنهانی تراشتگن و لوو

وضعیت وخیم فینالیست آسیا

پول قرض گرفتن برخی بازیکنان پرسپولیس از سرمربی!

ضد  حمله

محمود یاوری درگذشت
ورزش: سرمربی سابق تیم ملی فوتبال کشورمان درگذشت. محمود 
یاوری مربی باســابقه و پیشکسوت فوتبال کشورمان پس از طی یک 
دوره بیماری در سن 81 سالگی جان به جان آفرین تسلیم کرد. یاوری 
سابقه سرمربیگری در تیم ملی، ذوب آهن اصفهان، فجرسپاسی شیراز و 

چند تیم دیگر را در لیگ کشورمان داشت. 

افزایش کرونایی های تیم ملی بوسنی پیش از 
رویارویی با ایران

ورزش: آنل احمدهوجیج، هافبک 21 ساله تیم ملی فوتبال بوسنی و 
هرزگوین که در باشــگاه مالموی سوئد بازی می کند با انتشار پیامی از 
ابتلایش به کرونا خبر داد. فدراسیون فوتبال بوسنی نیز از اطلاع رسانی 
دیرهنگام آنل احمدهوجیج در آستانه بازی دوستانه با ایران به شدت 
انتقاد کرد. پیش از این نیز ســه بازیکن و دو عضو کادر فنی تیم ملی 
فوتبال بوسنی و هرزگوین به کرونا مبتلا شدند. سرمربی این تیم 32 
بازیکن را برای برگزاری دو بازی دوســتانه با ایــران و ایتالیا در لیگ 
ملت های اروپا دعوت کرد. تیم های ملی فوتبال بوسنی و ایران ساعت 

20:30 فردا در سارایوو برابر هم قرار می گیرند.

 احتمال برگزاری لیگ برتر فوتسال 
به صورت مجتمع 

ورزش: با توجه به تأخیر در شروع لیگ برتر فوتسال، احتمال دارد شیوه 
برگزاری بازی ها دستخوش تغییراتی شود. طرح برگزاری بازی های این 
فصل به صورت مجتمع بار دیگر در دستور سازمان لیگ فوتسال قرار 
گرفته و به احتمال زیاد شیوه برگزاری بازی های لیگ برتر دستخوش 

تغییراتی می شود.
قرار اســت بازی ها به میزبانی تهران در دو گروه و در دو سالن هندبال 
و غدیر تهران برگزار شــود و تیم های هر گروه در یکی از این دو سالن 
بازی کنند تا پرونده مســابقات در مرحله اول گروهی بسته شود. این 
شیوه برگزاری حدوداً یک ماه زمان می برد و پس از آن در مورد شیوه 
برگزاری مرحله نهایی بازی ها که با حضور 6 تیم برای کسب قهرمانی و 
چهار تیم برای بقا در لیگ برتر خواهد بود با توجه به وضعیت بیماری 

کرونا تصمیم گیری می شود.

ستاره ایرانی جزو بهترین های لیگ قطر
ورزش: بازیکن ایرانی العربی با توجه به عملکرد خوبی که در این تیم 
داشــته جزو تأثیر گذارترین بازیکنان فصل جاری لیگ ستارگان قطر 

نام برده شد.
به نقل از الوطن، از فصل جاری لیگ ستارگان قطر پنج هفته گذشته 
اســت که در این مدت چند بازیکن توانسته اند که عملکرد خوبی از 
خود نشان دهند جزو بهترین ها بوده اند. در این گزارش روزنامه الوطن 
به تأثیرگذارترین بازیکنان فصل جاری لیگ ستارگان اشاره شده است 
که در بین آن ها نام مهرداد محمدی بازیکن ایرانی العربی هم به چشم 

می آید.

مدافع استقلال جانشین شجاع می شود؟
ورزش: جدایی شاهین طاهرخانی مدافع میانی آبی پوشان بعد از راضی 
نشدن بابت تعدیل رقم قراردادش با استقلال شوک بزرگی به این تیم 
وارد کرد و شوک بزرگ تر ممکن است با پیوستن او به پرسپولیس وارد 
شود. جذب احتمالی شاهین طاهرخانی توسط پرسپولیس به نوعی زدن 
دو هدف با یک تیر است. پرسپولیسی ها با به خدمت گرفتن طاهرخانی 
هم جانشین مناسبی برای شجاع خلیل زاده پیدا کرده اند و می توانند 
جای خالی او را پر کنند و هم می توانند انتقال محمد نادری به استقلال 

را با این انتقال تلافی نمایند.
باید صبر کرد و دید که آیا در آینده این اتفاق خواهد افتاد یا طاهرخانی 
ترجیح می دهد به پیشــنهادهایی که از دیگر تیم ها دارد پاسخ مثبت 
دهد. به گزارش مهرهنوز مذاکره رسمی بین طرفین صورت نگرفته و 
تنها برخی نزدیکان این بازیکن خبر از دریافت پیام هایی از سوی تیم 

رقیب داده اند.

سرمربی بوسنی: با بازیکنان جوان مقابل ایران 
بازی می کنیم 

ورزش: دوشــان بایوویچ، ســرمربی تیم ملی بوسنی درباره وضعیت 
تیمش پیش از دیدار تدارکاتی با ایران و ایتالیا در لیگ ملت های اروپا 
در مصاحبه با سایت فدراسیون فوتبال این کشور، عنوان کرد: منتظریم 
تا لیست 32 بازیکن تیم ملی در اردو کامل شود. ما در این اردو به دلیل 
ابتلای سه بازیکنمان به ویروس کرونا سه بازیکن جدید را دعوت کردیم. 
البته ممکن است تعداد بازیکنان جدید در اردو افزایش یابد. وی افزود: 
بازی ما با ایران دوستانه و تدارکاتی هست و ما در این بازی می خواهیم 
بــه بازیکنان جوان و کم تجربه میدان دهیم تا به آن ها فرصتی دهیم 
ســطح فنی خودشان را نشــان دهند و تجربه کسب کنند. البته این 
بازیکنان جوان که در لیگ بوســنی شاغل هستند در سطح اول اروپا 

نیستند، ولی باید به آن ها میدان داده شود.

بازگشت شجاعیان به تمرینات استقلال 
ورزش: هافبک اســتقلال از امروز با استقلال تمرین می کند. داریوش 
شــجاعیان هافبک اســتقلال در روزهای گذشــته به انجام تمرینات 
فیزیوتراپــی و آب درمانی پرداخت تا به بهبودی کامل برســد. گفته 
می شــود روند بهبودی او انجام شده است و اگر اتفاق خاصی رخ ندهد 

شجاعیان از امروز در تمرینات استقلال حاضر خواهد شد.

میلاد محمدی در تیم منتخب لیگ بلژیک
ورزش: میــلاد محمدی مدافــع چپ ایرانی تیم خنــت در هفته 
دوازدهم لیگ بلژیک با عملکرد خوبــش در بازی برابر اندرلخت به 
تیم هفته راه یافت. در بازی اندرلخت - خنت که با نتیجه یک، یک 
به پایان رســید میلاد محمدی مدافع چپ خنت یکی از ستاره های 
زمین بــود. او در این بازی گل نزد اما یــک پاس گل به یارمچوک 
مهاجم تیمش داد تا نتیجه در آخرین دقیقه بازی مســاوی شده و 

خنت یک امتیاز را بگیرد. 

 واکنش علی نژاد 
به دوشغله بودن مدیرعامل پرسپولیس

ورزش: معاون وزیر ورزش درباره دوشغله بودن مدیرعامل پرسپولیس 
توضیح داد و گفت: سرپرستی سمیعی در حراست وزارت ورزش موقتی 
است و با هماهنگی هایی که صورت خواهد پذیرفت، به زودی مدیرکل 

حراست معرفی خواهد شدتا مشکلی رخ ندهد.

منهای فوتبال

لشکری: دانشگاه آزاد اسلامی ۷۰ شهید مدافع حرم دارد 
تیم هایمان را به نام شهدا مزین می کنیم

ورزش: رئیس مرکز ورزش و تربیت بدنی دانشگاه آزاد اسلامی گفت: به 
جامعه بزرگ ورزش کشور پیشنهاد می کنم؛ عملاً نشان بدهند که شهدا 
را دوســت دارند، چون همه مدیون آن ها هســتیم و برهمین اساس به 

خانواده شان احترام می گذاریم.
امیرعباس لشــکری در گفت وگو با فارس، در خصوص حرکت ارزشی و 
فرهنگی که در تیم کشتی فرنگی دانشگاه آزاد اسلامی صورت گرفته است، 
اظهــار کرد: یکی از برنامه های ما در حوزه ورزش و مرکز ورزش و تربیت 
بدنی دانشگاه آزاد اســلامی که مدنظرمان بود و باید انجام می شد بحث 
فرهنگ در ورزش بود. وی افزود: یکی از فرهنگ های مهم، تجلیل از خانواده 
عزیز شهدا و زنده نگه داشتن یاد شهیدان است. این را به عنوان یک فرایند 
فرهنگی مهم و با ارزش باید در تمام زمینه های زندگی مان در نظر بگیریم، 
از جمله در بحث ورزش اســت. یکی از تیم های به نام و پر افتخار ما تیم 
کشتی فرنگی بود که امسال در مسابقات لیگ برتر باشگاه های کشور حاضر 

شد و تا پایان دور رفت، شگفتی ساز بود.
لشکری ادامه داد: محمد بنا سرمربی تیم ملی از کشتی گیران ما تقدیر و 
تعدادی از اعضای تیم را به اردوی تیم ملی دعوت کرد. برای همین در نظر 
گرفتیم که این تیم پر افتخار را به نام یکی از شهدای دانشگاه آزاد اسلامی 
مزین کنیم. از همان ابتدا نام شهید مدافع حرم، هادی باغبانی پیشنهاد شد 
که این شهید دانشجو واحد تهران مرکز بود که در سوریه به شهادت رسید. 
شــکری در خصوص ادامه دار بودن این نام گذاری روی تیم های ورزشــی 
باشــگاه دانشگاه آزاد اســلامی، تأکید کرد: ما تیم های دیگری را هم در 
مسابقات لیگ برتر رشته های ورزشی داریم، از جمله تیم دوچرخه سواری 
که در مراحل ابتدایی لیگ صدرنشین است. در تبریز هم یک شهید مدافع 
حرم که دانشجوی دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز بودند. این تیم را هم 
به نام این شهید مزین و مراسمی در تبریز برگزار می کنیم. برای تیم های 

دیگرمان نیز این گونه نام گذاری را خواهیم داشت.

علیرضا دبیر در نقش سرمربی تیم ملی
ورزش: روز انتخابی تیم ملی کشتی بود که اعلام شد غلامرضا محمدی 
ســرمربی و عباس حــاج کناری و مهدی تقوی، دو تــن دیگر از اعضای 
کادرفنی تیم ملی کشــتی آزاد به ویروس کرونا مبتلا شدند و مشخص 
بود که نه تنها در روز مســابقات، بلکه تا مدتی در اردوها هم نمی توانند 

حاضر شوند. 
در این شــرایط اردوی آزادکاران استارت خورده و تنها ابراهیم مهربان از 
میان اعضای کادرفنی در اردو حاضر اســت. به همین خاطر علیرضا دبیر 
در کنار محســن کاوه لباس ورزشــی به تن کرده و در نقش کادرفنی در 

تمرینات حاضر شدند.
 

درخشش ستاره مغضوب مقابل چشم آقازاده
ورزش: ستاره مغضوب بسکتبال ایران در برابر تیم پسر سرمربی تیم ملی 

روز خوبی را سپری کرد.
در جریان برگزاری دیدار تیم های شــیمیدر قم و نیروی زمینی تهران در 
چارچوب لیگ برتر بسکتبال یک اتفاق جالب رخ داد. ارسلان کاظمی، یکی 
از ستاره های یک دهه اخیر بسکتبال ایران که در یکی، دو سال گذشته در 
لیست سیاه سرمربی تیم ملی قرار گرفته، در ترکیب تیم شیمیدر حاضر 
بــود و روز خوبی را ســپری کرد. این اتفاق در حالــی رخ داد که هدایت 
تیم حریف با امیرحســین شاهین طبع، پسر سرمربی تیم ملی بود.پسر 
شاهین طبع که اولین تجربه سرمربیگری خود را در لیگ برتر پشت سر 
می گذاشــت، همان طور که پیش بینی می شــد در این بازی نتیجه را به 

شیمیدر واگذار کرد. 

زمان مسابقات جهانی کانوپولو تغییر کرد
ورزش: رئیس کمیته کانوپولو فدراســیون جهانی قایقرانی تاریخ جدید 
مسابقات قهرمانی جهان را اعلام کرد. به نقل از سایت فدراسیون قایقرانی، 
گرگ اسمیل رئیس کمیته کانوپولو فدراسیون جهانی قایقرانی در ایمیلی 
خطاب به فدراسیون های حاضر در مسابقات قهرمانی جهان، تاریخ جدید 
این رقابت ها را اعلام کرد. بر این اساس مسابقات کانوپولو قهرمانی جهان 
که پیش از این قرار بود 24 تا 29 فروردین برگزار شود، به 8 تا 13 مهرماه 

سال 1400 در رم ایتالیا موکول شد.

پایان لیگ ها تا ساعت ۱۸
ورزش: سرپرست فدراسیون پزشکی ورزشی گفت: به دلیل بحران کرونا 
فعلاً مجامع انتخاباتی برگزار نمی شود. محمد اسد مسجدی در گفت وگو با 
فارس، در خصوص اعمال محدودیت های جدید از امروز به مدت یک ماه 
و اینکه آیا فدراسیون پزشکی ورزشی ابلاغیه جدیدی داشته یا خیر، اظهار 
کرد: ما پروتکل ها را  تقریباً به تمام فدراسیون ها ارسال کرده و هماهنگ 
با ستاد ملی مبارزه با کرونا هستیم.وی در پاسخ به این سؤال که لیگ های 
والیبال، بسکتبال و برخی از رشــته های دیگر در حال برگزاری است در 
حالی که اعلام شده محدودیت فعالیت ها از ساعت 18 وجود دارد، تصریح 
کرد: لیگ های ما متمرکز هستند و منطبق با ساعت 18 باید جمع شوند. 

صعود وفایی به رده بیستم رنکینگ سالیانه 
حرفه ای های اسنوکر جهان

ورزش: حسین وفایی نماینده شایسته کشــورمان در تور حرفه ای های 
اسنوکر جهان جایگاه خود در رنکنیگ سالیانه را ارتقا داد و در رده بیستم 

قرار گرفت.
بــه نقل از روابط عمومی فدراســیون بولینگ، بیلیــارد و بولس؛ پس از 
اعلام رنکینگ ســالیانه اسنوکر حرفه ای های جهان و با توجه به عملکرد 
موفقیت آمیز حسین وفایی قهرمان ارزنده کشورمان در چند مسابقه اخیر، 
با چند پله صعود در جایگاه بیستم قرار گرفت. وی همچنین در رنکینگ 
ثابت حرفه ای ها نیز در رتبه 37 قرار دارد. با توجه به چند مسابقه پیش رو، 

وفایی می تواند جایگاهش در رنکینگ ثابت را نیز ارتقا بخشد. 
 

 لیگ برتر والیبال؛ پیکان هم 
ترمز سیرجان را نکشید

ورزش: در ادامه مسابقات لیگ برتر والیبال که این روزها به صورت متمرکز 
در تهران برگزار می شود، دیروز در چارچوب هفته نهم تیم فولاد سیرجان 
مقابل پیکان قرار گرفت. سیرجانی ها که تاکنون یک باخت را تجربه کردند 
و صدرنشین لیگ برتر به حساب می آیند، توانستند برابر تیم جوان محمد 
ترکاشوند به برتری سه بر صفر برسند. در دیگر بازی صبح دیروز شهرداری 
گنبد که دو روز قبل توانسته بود با شکست خاتم اردکان خودش را از ته 
جدول جدا کند، دیروز هم دومین پیروزی سه امتیازی خود را در فاصله دو 
روز جشن گرفت. گنبدی ها توانستند با نتیجه سه بر صفر هفتمین شکست 

تیم بدون برد راهیاب ملل مریوان را به این تیم تحمیل کنند.
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ادب و هنرادب و هنر

خبر

 ترغیب ناشران 
به چاپ مجموعه شعر برای واقعه تروریستی کابل

جان پدر و جان برادر
نزدیــک به 30ســال پیش، در اوایــل دهه 70 من به فکر ایــن افتادم که 
مجموعه ای از شــعرهای شاعران ایران برای افغانســتان را گردآوری کنم. 
فراخوانی هم آماده کردم و با دستگاه زیراکس کپی کردم و به بعضی دوستان 
دادم. امکانات رسانه ای حالا که نبود. مدتی هم پیگیر شدم، ولی حاصل کار 
چندان چشمگیر نبود و این طبیعی هم بود. هنوز جامعه ایران تصویر واضحی 
از کشور و مردم افغانستان نداشت و اگر هم داشت، تصویری کدر و مخدوش 
بود. حالا وقتی شــعرهایی را که در ظرف یک هفته برای واقعه تروریستی 
دانشــگاه کابل و پیام »جان پدر کجاستی« سروده شده است می شماریم، 
به عدد افزون بر 200 می رســیم که بیش از نیمی از این شعرها را شاعران 

ایران سروده اند.
به راســتی در این 30 سال چه رخ داده که اینچنین به دلبستگی ها افزوده 
شده است، با اینکه مهاجرت برای جامعه میزبان و مهاجر سختی های خود را 
نیز داشته است. من هر چه می اندیشم، در نهایت به این می رسم که آگاهی 
و شناخت بیشتر است، پنجره ها باز شده و آدم ها بهتر همدیگر را می بینند 
و از وضعیــت هم باخبرند و چه دلپذیرتر از اینکه پنجره ها بین دو ملتی باز 
شود که سابقه ای دیرین در مشترکات گوناگون داشته اند. زبان مشترک، دین 
مشترک، فرهنگ و رسوم مشترک، تاریخ مشترک و مفاخر مشترک، گذشته 
از اینکه انسان ها در هر حال با هم اشتراک های عاطفی دارند، حتی اگر این 
اشتراکات دیگر هم نباشد. حالا که این پیوندها بسیار است، طبیعی است که 

واکنش های احساسی و عاطفی هم نیرومندتر و بیشتر خواهد بود.
در این میان البته نقش ادبیات بسیار پررنگ بود. ما تنها مخاطبان بی واسطه 
آثار ادبی همدیگر و تنها خوانندگان آثار مکتوب همدیگر، بدون هیچ نیازی 
به ترجمه و یا حتی تغییر رسم الخط هستیم. از این روی ادبیات افغانستان و 
ایران در این سال ها بسیار به هم پیوند خورد و در این میان شعر جایگاه ویژه 
خود را داشت. از همین رو نخستین تأثیرهای عاطفی روی جامعه ایران، بر 
اثر شعرهای شاعران مهاجر خطاب به مردم ایران آشکار شد و اکنون ما شاهد 

بازتاب وقایع افغانستان در شعر ایران، آن هم با این حجم گسترده هستیم.
واقعه دانشــگاه کابل تنها واقعه دردناک افغانستان در این سال ها نبود. چند 
سال پیش تظاهرات دانشــجویان معترض با عنوان »جنبش روشنایی« با 
انفجار بمبی به خاک و خون کشیده شد و صدها دانشجو را از میان برداشت. 
در همین اواخر چند واقعه دیگر نیز رخ داد، از جمله حمله تروریســتی به 
بیمارســتان زنان و نیز مؤسسه آموزشی کوثر دانش، ولی چه شد که واقعه  
دانشگاه چنین برجسته شــد؟ در اینجا نباید نقش یک رویداد تأثرانگیز و 
برجسته شدن آن را نادیده گرفت. پدری که ۱۴2 بار به فرزندش زنگ می زند 
و دست آخر پیام می دهد که »جان پدر کجاستی؟« و این پیام پس از شهادت 

آن دانشجو، به وسیله دیگران خوانده می شود.
این پیام به یک نماد بدل شــد، نمادی که حامل عاطفه و ویژگی های زبانی 
افغانستان و مختصر و کوتاه بود و چنین بود که فضای رسانه ای را درنوردید و 

دل های جامعه انسانی به خصوص فارسی زبانان را تکان داد.
این پیام خودش یک نیم مصراع شعر بود و طبیعتاً خیلی ها  از جمله خودم 
را، در همان لحظات اول شــنیدنش ترغیب کرد که آن را با سرایش شعری 
ادامه دهند و چنین بود که بسیار شعرها سروده شد که اکنون تعدادشان به 

صدها رسیده است.
گزیده ای از این شــعرها قرار است به صورت کتابی منتشر شود. چند کانون 
ادبی مهاجر در تدوین کتاب سهم گرفته اند و چند ناشر ایرانی برای انتشار آن 
اعلام آمادگی کرده اند. کتاب »جان پدر کجاستی؟« اگر منتشر شود، نخستین 
کتاب شعری است که حاوی شعرهای شاعران هر دو کشور برای یک واقعه 
تأثربار در افغانستان را در خود دارد و از این جهت، اثری بی سابقه خواهد بود. 
این را می توان یک نقطه عطف در مناسبات شعری دو کشور و نقطه ای روشن 

و خوشایند دانست. باید به همه این شاعران گفت: جان برادر، سپاس.

صباکریمی: علی اسفندیاری مشهور به نیما یوشیج 
در چنین روزی در سال ۱27۶چشم به جهان گشود. 
وی بنیان گذار شعر نوین و ملقب به پدر شعرنوفارسی است، او 
در ســال هایی که فضای شعر در رکود و سکون بود، با سرودن 
اشعاری متفاوت، به شیوه و سبکی نوین، انقلابی در ادبیات ایجاد 
کرد، به گونه ای که تمام بنیادها و ساختارهای شعر کهن فارسی 
را به چالش کشید و پس از آن نیز پیروانش به تبعیت از او شعر 

را وارد صحنه تازه ای کردند.
حتی می توان گفت امروز بســیاری از جریان های اصلی شعر 
معاصرفارســی وامدار انقلاب و تحولی است که نیما نوآور آن 
بود، اما پرسش اینجاست که چرا شاعران جوان کمتر تحت  تأثیر 
و به تبعیت از او شعر می سرایند و نکته مهم تر اینکه چرا اقبال 
مخاطبان به   ویژه نسل جوان تر نیز به اشعار نیما کمتر از پیروانش 
است.»مصطفی علی پور« شــاعر و پژوهشگر به این پرسش ها 
پاسخ می دهد و از دلایل کم توجهی شاعران و مخاطبان نسبت 

به شعر نیما می گوید که مشروح آن را در ادامه خواهید خواند.
علی پــور در ابتــدای ســخنان خود 
می گوید: به عنوان کســی که سال ها 
معلمی  شــعر کردم و با نسل جوان و 
سلوک شعری آنها آشنا هستم؛ شاید 
بتوان برای این مســئله دو علت را در 
نظر گرفت. نخست اینکه نسل جوان 
ما در امر نوشــتن اصولاً قدری مسامحه گر و آسان گیر است و 
سعی می کند همه چیز را به سادگی بگیرد و مسیر را کوتاه تر 
انتخاب کند. البته این مســئله نیز ناشی از تعریف نادرست و 

غلطی است که اصولاً از ذات و ادبیت شعر دارد.

عنصر تخیل تنها یکی از وجوه ادبیت شعر است#
وی ادامه می دهد: بر همین اساس شاعران امروز تصور می کنند 
تخیل اساســی ترین عنصر شعر اســت و اینکه یک سطری را 
بنویسند و چندین عنصر تصویری و زیبایی شناسی در آن باشد، 
حتماً تبدیل به شعر می شــود، اما به گمان من اصلاً این طور 
نیست. نیما در هیچ بخش از تئوری و نظریه هایش که می توان 
گفت اگر بالاتر از شــعرهایش نایستد، اما تنه به تنه شعرهایش 
مطرح اســت، به چنین نکته ای اشاره نکرده است بلکه نگاهی 
که نیما به ادبیت و ذات شــعر دارد چیز دیگری است و عنصر 
تخیل تنها یکی از وجوه ادبیت شعر است. در واقع شعر را باید 
در جای دیگری جست وجو کرد، اما این چیزی است که بخش 
قابل توجهی از ذهن شاعران جوان ما را درگیر کرده، در غیر این 
 صورت شاعران کارکشته تر و کسانی که به نوعی به مکتب دوره 
نیما نزدیک تر هستند و نگاه کلاسیک تری به شعر و دوره نیما 
دارند به سمت آنچه شعر بی وزن خوانده می شود نمی روند و یا 
آثاری را خلق می کنند که از سطح شعر جوان امروز بالاتر است.

 شاعران جوان سهل  گیرند #
و نوشتن شعر نیمایی دشوار

به گفته علی پور، می توان این طور استنباط کرد که شاعران جوان در 
وهله اول آسان  گیرند و نکته دوم این است که اصولاً آن ها تعریف 
نادرستی از شعر دارند. شاید بتوان به یک نکته دیگر هم اشاره کرد 
که نوشتن شعر نیما اصولاً کار بسیار دشواری است. توجه کنید 
برای نخستین بار بود که در تاریخ ادب فارسی یک فرم و ساختار 
تازه و معماری و مهندسی در شعر فارسی اتفاق می افتد که از یکسو 
به لحاظ ریتم ، موســیقی  و وزن ریشه در سنت دارد و از سویی 

دیگر در نگاه، فکر و جهان بینی ریشه در مدرنیسم دارد.
این پژوهشــگر می افزاید: شــاعران جوان ما اصول جهانبینی 
و سنت برایشان مهم نیســت. عمده این ها در عمرشان حتی 
یک دوبیتی از منظر حفــظ ضرورت ها به اقتضائات وزنی هم 
نتوانستند بنویسند. یک بخشی از این مسئله ناتوانی شاعران 
جوان یا کســانی که چنین رویکردی دارند، اســت. نکته مهم 
دیگر این است که نیما مانند همه شاعران بزرگ بومی و جهانی 
برای شعر »زبان« قائل است. واقعیت این است که شاعر خلاق، 
شاعری است که برای شعرش زبان تولید می کند نه اینکه بر پایه 
عناصر نثر معیار شعر بنویسد. این که کار سخت و مهمی  نیست! 
شما می توانید ساختار نثر معیار، دانشگاهی یا محاوره ای را بدون 
اینکه هیچ یک از عناصر زیبایی شناسی و زبانی را به آن اضافه 
کنید در بســتری از تخیل و پیچیدگی های ذهنی خیال انگیز 

بریزید و فکر کنید شعر نوشته اید!

وی ادامه می دهد: تمام تلاش نیما تولید زبان شعر بوده است. به 
طور مثال ببینید که قدرت »نظامی«  در نحو و واژه سازی چقدر 
شگفت انگیز است. او که برای بیان روایت هایش واژه کم نداشته، 
اما دست به واژه سازی می زند و ببینید که نیما چقدر تحت تأثیر 

اوست یا حتی از نظر ساختاری چقدر متأثر از »مولانا« است.

زبان شعر از فردیت خلاق شاعر می آید #
به گفته این پژوهشگر، شاعران امروز ما که محور پرسش شما 

هستند اصلاً مطالعه ندارند و فکر می کنند شعر مشتی احساسات 
و تخیل اســت و اغلب شبیه یکدیگر می نویسند. در حالی که 
زبان شــعر اســت که در واقع از فردیت خلاق شاعر می آید و 
سبک شخصی به شاعر می دهد، اما وقتی همه بر پایه نثر معیار 
می نویسند یعنی مرجع زبانی شعر این دوستان شبیه هم است 
و همه شــبیه هم خواهند شد، چرا که زبان عمده ترین ممیزه 

شاعران به لحاظ ادبیت و سبک زبان است که از آن غافلند.
علی پور درباره رویکرد مخاطبان علاقه مند به شــعر نو و اشعار 

نیما می گوید: واقعیت این است که نیما شعر دیرفهم و دیریابی 
دارد، مانند بسیاری از شاعران بزرگ ما که اشعارشان به راحتی 
فهم نمی شود. نیما برای تولید زبان شعر تعمد داشته است. شما 
قطعات نیما را با نیمایی های او مقایسه کنید. قطعاتش به مراتب 
ســاده تر اســت و روایت های کوتاهی که نیما دارد در سادگی 
شگفت انگیز است. مانند داستان »عبدالله طاهر و کنیزک« که 
دقیقاً بازآفرینی نوروزنامه خیام و در سادگی مثال زدنی است، 
اما وقتی وارد حوزه شــعر نیمایی می شود، نیما دیگر آنجا در 

جست وجوی زبان خودش است که کار بسیار دشواری است.

نیما و جست وجوی زبانی غیرقابل تقلید#
وی می گوید: اگر می بینید که زبان شــاعران پس از او ساده تر 
و روان تر اســت، به این دلیل بوده که  این مسیر را نیما هموار 
کرده اســت. من معتقدم اگر جای نیما و یکی از شــاگردانش 
عوض می شد با استعداد و خلاقیتی که از او سراغ داریم، قطعاً 
از همه این ها موفق تر بود. نباید این را فراموش کرد که نیما در 
جســت وجوی زبانی بود که غیرقابل تقلید باشد و هرکس هم 
که از او تقلید می کند، تحت تأثیر اوست. »مرگ رنگ« سپهری 
تحت تأثیر نیماست، یا به گفته شاملو او تحت تأثیر زبان نیماست. 
اخوان هم همین طور و هر کسی که تلاش می کند مانند نیما 
بنویســد به دلیل عنصر استقلال  و فردیتی که نیما دارد، زیر 
سایه او قرار می گیرد. در حالی که شبیه شاملو و اخوان نوشتن 
بسیار باب شده اســت، اما کمتر شاعری داریم که شبیه نیما 
بنویسد، زیرا شبیه او نوشتن کار بسیار دشواری است و فردیت 

نیما ۱00درصدی است.
علی پور در بخش دیگری از توضیحاتش با اشاره به اینکه نیما در 
تولید ابهام، تعمد دارد، می گوید: منظور از ابهام امور پیچیده و 
سطحی زبان نیست که چند لغت سخت و نشانه های ریاضی و 
موسیقی را به خواننده عادی تحمیل کند بلکه ابهام در ذات شعر 
نیماست، یعنی ظرفیت حداکثری به شعرش می دهد و به قول 
دکتر شــفیعی کدکنی با ابهامی  که در ذات شعر ایجاد می کند 
شبکه های غایب معنا تولید می کند و به نظر من  به عدد و شمار 
مخاطبان نیما می توانیم از شعرش تأویل بدست بیاوریم و همین 
است که شعر او را ماندگار می کند. اما امروز شعر گفتن از تولید 
به مصرف شده است و شاعر همان مفهومی  که مد نظر خودش 
است را به خواننده انتقال می دهد.  در حالی که حتی برخی از 
اشعار نیما شبیه غزلیات حافظ است و هر بار خواننده از آن یک 

دریافت تازه ای می کند.

 متر و معیار توانایی شاعران #
سرودن شعر نیمایی است

وی در پاســخ به این پرسش که شعر امروز تا چه حد تحت 
تأثیر شــعر نیماست، با لبخندی می گوید: خیلی نیست! اما 
من بارها گفته ام متر و معیار توانایی شــاعران، سرودن شعر 
نیمایی اســت. شاعری که نمی تواند شعر نیمایی بنویسد به 
گمان من اصلًا نمی تواند شعر بنویسد که برخی به دلیل این 
دیدگاه به من حمله کردند. متأسفانه وضعیت ناامیدکننده 
است و بین شاعران پیرو نیما نمی توانید دو شعر پیدا کنید 
که شبیه او باشــد. من نگران نیستم که چرا تعداد شاعران 
نیمایی ما کم اســت، زیرا ورود به این حیطه کار دشــواری 
اســت. جایی از اخوان مطلبی خواندم که اواخر عمرش در 
پاســخ به اینکه چرا شــعر نیمایی نمی نویسد گفته است، 
نیمایی نوشتن ذهن جوان و خلاق می خواهد. اتفاقاً بسیاری 
از شــاگردان نسل دوم به بعد هم دیگر نیمایی نمی نویسند 
و برایشــان کار دشــواری اســت، اما پیروان نیما همچون 
زنده یاد قیصر امین پور یا سیدحســن حسینی که این گونه 
می نوشتند، اتفاقاً اشعار خوبی دارند و کارنامه مستقلی برای 

خودشان درست کرده اند.
علی پور در پایان می گوید: شــاعران امروز کمتر پیرو شعر نیما 
هستند و حتی بسیاری از آن ها نظریات نیما را هم نخوانده اند 
که اگر بخواهند نوآوری هم داشــته باشند باید با چه سبک و 
سیاقی باشــد. اما به تازگی نهضتی میان شاعران جوان شروع 
شــده که شعر نیمایی را جزو تجربیاتشــان قرار می دهند که 
این امیدوارکننده اســت. در مجموع جای نگرانی نیســت، به 
دلیل اینکه نوشــتن شعر نیمایی دشــوار است که بتوان همه 
ظرفیت های شــعر را در آن رعایت کرد؛ بنابراین طبیعی است 

که به آن سمت نمی روند.

یادداشتبرشی از کتاب

نظرات شفیعی کدکنی درباره نیما یوشیج در کتاب »با چراغ و آینه« 

پیکره رود بلند
پیشنهاد ساخت یک سریال جذاب 

زندگی نیما یوشیج!
ادب وهنر: دکتر محمدرضا شفیعی کدکنی که در کتاب 
»با چراغ وآینه« در جســت وجوی ریشه های تحول شعر 
معاصرفارســی است و برای رســیدن به این مسئله شعر 
چند شاعر معاصر را بررسی کرده است، درباره نیما یوشیج 
نکاتی را گفته که در این جستار به طور خلاصه نظرات او 

را می خوانیم. 
نیما یوشــیج خود »پیکره بلندی« اســت که تا بیکران 
گســترده اســت. »می رود نامعلوم« و »در کار سراییدن 
خویش« از »آشــنایی پیام می آورد«.  بدان گونه که خود 
گفت: رودخانه ای اســت که از هر جــای آن می توان آب 
برداشــت و چه رودخانه پر جریان و زلالی که آبشخور آن 

هرگز آلوده نمی شود. 
بــا آنکه سال هاســت شــعرش در صفحــات مجلات و 
برگزیده های شعر فارسی هر روز منتشر می شود همچنان 
دست نخورده و بدیع جلوه می کند. راز این دست نخوردگی 
و طراوت شــعر نیما را در چند خصوصیت برجسته هنر او 
باید جست وجو کرد که اکنون مجال آن نیست و بیش از 
همه آن کلیت و ابهامی است که در جای جای شعر او جلوه 
می کند و از این رهگــذر نیما -چنانکه در جای دیگر هم 
اشاره کرده ام- بی شباهت به حافظ نیست و ناگفته پیداست 
که این ابهام چیزی اســت جز آن پیچیدگی های مصنوع  
و دروغین اغلب نورپردازان که براســاس »روابط جدولی« 
کلمات، مصاریعی مــوزون و یا ناموزون می آورند و من آن 
کارها را پیش از این در بحثی، شــعر جدولی و قاموســی 

نامیده ام. 
این ابهام شــعر اوســت که موجب کلیت و جهانی شدن 
مفاهیم ذهنی اوســت و با اینکــه حوادث کوچک محیط 
زندگی اغلب الهام بخش سرودن این شعرها و پیدایی این 
لحظه ها بوده اند باز می بینیم در شعر او گسترشی وجود دارد 

که بر مفهومی قابل تطبیق و انعطاف است. 
خانه ام ابری ست 

یکسره روی زمین ابری ست با آن 
...آی نی  زن که تو را آوای نی برده ست دور از ره کجایی؟ 
با همــه کلیتی که شــعر او دارد، رنگ محلی شــعرش 
روشــن ترین رنگ هاست و این مسئله رنگ محلی چیزی 

اســت که در شعر فارسی به خصوص در قرن های اخیر به 
کلی فراموش شده بود. 

گرایش به رنگ محلی شعر در سروده های نیما سبب شده 
دایره لغت و زبان شــعری او گسترش خاصی پیدا کند و 
بسیاری از واژه های محلی مازندران در شعر او به زبان ادب 
و شعر نزدیک شود و تا حدی اگرچه برای سرایندگان همان 
مرز و بوم، رواج گیرد، این کار او نیز در جای خود ستوده و 
ارجمند و نوآیین است . طبیعت شمال، پرندگان ، حیوانات 
خــاص و خانه ها همه در شــعر او زندگی می کنند و این 
تشخص مفاهیم هرگز شعر او را از کلیت و گستردگی- در 
اطلاق بر ذهنیات هر کسی در هر روزگاری- بازنمی دارد.  

برخلاف آنچه در آغاز، اهل ادب می پنداشتند- و شاید هم 
امروز دسته ای از جوانان و پیران را چنان عقیده ای باشد- 
تکنیک و فن در شــعر او از عناصر اولیه و بســیار مهم به 
شمار می روند . در شعر او تمام ارکان فرمی شعر کلاسیک 
فارسی با وسعت و گسترش قابل حیات و انعطاف پذیری، 
ادامه یافته و قابل مطالعه است. وزن و قافیه، دو عنصر اصلی 
قالب شــعر قدیم فارسی، با وسعت و گسترش قابل حیات 
و انعطاف پذیری، ادامه یافته و قابل مطالعه اســت . وزن و 
قافیه، دو عنصر اصلی قالب شعر قدیم فارسی، در شعر نیما 
با وسعت روینده و سازنده ای هنوز به زندگی ادامه می دهند. 
درباره این عناصر اینجا مجال بحث و گفت وگو نیست و تنها 
اشاراتی لازم می نمود که برای خواننده عادی این گوشه از 

مشکل او حل شود یا راهی به حل شدن پیدا کند.

آرش شفاعی، شاعر و روزنامه نگار: سریال تلویزیونی 
زندگی استاد شهریار که چند ســال پیش به کارگردانی 
کمال تبریزی ساخته شد، نشان داد می توان زندگی شاعران 
معاصر را هم به فیلم و سریال و آثار نمایشی تبدیل کرد و 

این آثار دیدنی هم باشند.
در این یادداشــت می خواهم ســه دلیل بیاورم که سریال 
ســاختن یا تولید فیلم از زندگی نیمایوشیج، پدر شعر نو 
فارسی نیز موجب تولید یک اثر دیدنی و جذاب خواهد شد، 

اگر به دست یک فیلمساز کاربلد انجام شود.

نخست: نیما شخصیتی اســت که قابلیت تولید فیلم و 
ســریال از زندگی او با توجه به معیارهای ممیزی و تولید 
در ایران را دارد. نیما نه از قماش روشــنفکرانی اســت که 
با همه مظاهر زندگی ایرانی و اسلامی  سر دشمنی داشته 
باشد و نه شخصیتی است که دچار خمود فکری شده و از 
زمانه خود عقب افتاده باشد. او از معدود روشنفکرانی است 
که در آن دوران همچنان علقه های مذهبی خود را داشته 
است و این مسئله از سروده های او برای مولای متقیان )ع( 
و نیز دفاع جانانه اش از دین و مذهب در برابر کمونیســم 
در یادداشــت هایش قابل اثبات اســت. بــه همین دلیل 
احتمالاً یکی از کم دردسرترین شاعران معاصر برای ساخت 
آثار نمایشــی بدون متهم شدن به تبلیغ برای یک چهره 
ضدارزشــی اســت و می توان با به تصویر کشیدن زندگی 
او نشــان داد می توان مدرن بود و مظاهر زندگی جدید را 

فهمید، اما لزوماً ضددین، ضدسنت و ضدملیت خود نبود.

دوم: زندگــی نیما خود قابلیت هــای دراماتیک زیادی 
دارد. او به لحاظ شــخصیتی مجموعــه ای از خصایص 
مثبت و منفی دارد که در ایجاد یک شــخصیت جذاب 
داستانی مؤثر اســت. ترس های اغراق شده و توهمات او 
در کنار سختکوشی، ایمان به سرانجام کارش، لجاجت و 
پیگیری مثال زدنی و در عیــن حال روحیه گریزانش از 
شــهر و غوغاهای پایتخت و دلبستگی اش به کوهستان 
و روســتایش، همه او را یک شخصیت جذاب برای یک 
درام پرکشــش کرده است. بحران های زندگی او، هجوم 

روشنفکران و ســنت گرایان و نیز ســختی های معاش 
می تواند به جذابیت های این داستان بیفزاید. همه اسباب 
لازم برای نوشــتن یک فیلم نامه خوب و تماشایی آماده 

است، فقط باید کسی همت کند.

ســوم: یکی از جذابیت های داســتان های برآمده از 
واقعیت های تاریخی به خصوص در ســینما و تلویزیون، 
وجــود شــخصیت های تاریخــی مختلفی اســت که 
می توانند وارد داستان شوند. در زندگی نیما انسان های 
مشــهوری تأثیرگذار بوده اند که هر کدامشان می تواند 
موجب جذابیت ســریال زندگی نیما شــود، طیف های 
مختلفی از شــخصیت هایی با تفکرات و خاستگاه های 
مختلف. فهرستی که بدون تحقیق فراوان در همان اول 
به ذهن آدمی  می آید، اثبات کننده این ادعاســت: نظام 
وفا، محمدتقی بهار، مهدی حمیدی شــیرازی، میرزاده 
عشــقی، پرویــز ناتل خانلری، محمدضیا هشــترودی، 
صادق هدایت، جلال آل احمد، سیمین دانشور، شهریار، 
هوشــنگ ابتهاج، احمد شاملو، اســماعیل شاهرودی، 
عبدالحســین نوشــین، دکتر محمد معیــن، منوچهر 
شیبانی و...  . فرض کنید سریال با موضوع زندگی نیما 
ســاخته شود و هنرپیشــه هایی با گریم و بازی هر یک 
از این شــخصیت ها در آن حضور داشته باشند، چنین 
ســریالی چقدر جذابیت دارد؟ من که می گویم خیلی و 

شاید حتی بیشتر از سریال شهریار.

مصطفی علی پور در سالروز تولد پدر شعر نوفارسی مطرح کرد 

»نیما« و مسیری که برای شاعران پس از خود هموار کرد

در حوالی شعر

محمدکاظم کاظمی، شاعر و پژوهشگر 
annotation@qudsonline.ir

برنامه های دوره بیست وهشتم هفته کتاب تشریح شد
کتاب فروشی ها را به خانه مردم می بریم

  نشست خبری بیست و 
هشــتمین دوره هفتــه 
کتاب جمهوری اسلامی ایران برگزار 
شد. در این مراسم دبیر هفته کتاب 
گفت: این دوره را  با چند رویکرد از 
آغاز  برنامه ها  اشتراک سازی  جمله 

می کنیم. رویکرد دیگر ظرفیت سازی و ظرفیت سنجی برنامه هایی بود که به 
دبیرخانه ارسال شد و کمیته محتوایی مستقل در این زمینه فعالیت می کرد. 
همچنین  سومین رویکرد گفتمان سازی است و قصد داریم به سمت و سویی 
برویم که موج و ظرفیت تازه ای در جامعه ایجاد کند و ظرفیت های مغفول را 
بالفعل کنیم. دهقانکار در ادامه با اشاره به اینکه هفته کتاب در حال خروج از 
»دولتی بودن« است، گفت: البته مواردی هم داریم که مراکز مستقل به صورت 
خودجوش برنامه هایی را برای هفته کتاب تدارک دیده و تعریف کردند که این 
مسئله می تواند به انس بیشتر مردم با کتاب کمک کند و در همین راستا بنا 

داریم تغییراتی در شیوه اجرای برنامه های هفته کتاب داشته باشیم.

میزان سرانه مطالعه 12دقیقه در کشور است#
دبیر هفته کتاب درباره شیوه برپایی برنامه ها گفت: اکثر برنامه ها به صورت 
مجــازی یا حضوری و با رعایــت پروتکل های بهداشــتی و حداقل نیروها 
انجام می شــود. گســترده ترین برنامه ما طرح پاییزه کتاب بود که افزون بر 
۱0۵ کتاب فروشــی جدید به ما در این طرح ملحق شــدند و تا دیروز ۸20 
کتاب فروشــی در طرح پاییزه ما شرکت کردند. همچنین قرار است فرایند 
تسویه حساب با کتاب فروشــی ها در طرح پاییزه کتاب در کوتاه ترین زمان 

ممکن ایجاد شود. 
وی در ادامه یادآور شد: همچنین بناست به کتابخانه های علامه طباطبایی و 
سیســتانی کتاب اهدا کنیم و 33 نشست با سخنرانی بیش از ۹0 سخنران 
خواهیم داشت. تجلیل از نویسندگان و افتتاح مرکز اسناد مؤسسه خانه کتاب 
و ادبیات ایران، از دیگر برنامه های ما خواهد بود. علاوه بر این، با توجه به حفظ 
اسناد مؤسسه خانه کتاب و ادبیات، پس از ادغام مؤسسات فرهنگی معاونت 
فرهنگی نیز مرکز اســناد راه اندازی خواهد شــد و از آرشیو آن در سال های 
بعد استفاده می شــود. طبق آخرین آمار وزیر فرهنگ و ارشاد، میزان سرانه 
مطالعه ۱2دقیقه در کشــور اســت. اگر هدف افزایش آگاهی جامعه باشد، 
می توان راه های دیگری برای آن پیدا کرد و قرار اســت به جای کتابگردی، 
کتاب فروشی ها را به خانه مردم ببریم. برای این مسئله همکاری میان مؤسسه 
خانه کتاب و ادبیات ایران، معاون فناوری وزارت ارتباطات و معاون فرهنگی 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، انجام می شود و قرار است آدرس کتاب فروشی ها 

در مسیریاب های داخلی اطلاع رسانی شود.

در روز تولد نیما یوشــیج دو شعر این شــاعر را که میان مردم 
شناخته شده است و بسیاری از دوســتداران نیما آن را زمزمه 

می کنند، با هم می خوانیم. 

خانه ام ابری ست...
خانه ام ابری ست

یکسره روی زمین ابری ست با آن.
از فراز گردنه خرد و خراب و مست

باد میپیچد.
یکسره دنیا خراب از اوست

و حواس من!
آی نی زن که تو

را آوای نی برده ست دور از ره کجایی؟
خانه ام ابری ست اما

ابر بارانش گرفته ست.
در خیال روزهای روشنم کز دست رفتندم،

من به روی آفتابم

می برم در ساحت دریا نظاره.
و همه دنیا خراب و خرد از باد است

و به ره ، نی زن که دائم می نوازد نی
 در این دنیای ابراندود

راه
خود را دارد اندر پیش.

داروگ
خشک آمد کشتگاه من
در جوارکشت همسایه.

گرچه می گویند:» می گریند روی ساحل نزدیک
سوگواران در میان سوگواران«

قاصد روزان ابری داروگ ! کی می رسد باران؟
بر بساطی که بساطی نیست

در درون کومه ی تاریک من که ذرّه ای با آن نشاطی نیست
و جدار دنده های نی به دیوار اتاقم دارد از خشکیش می ترکد

- چون دل یاران که در هجران یاران-
قاصد روزان ابری داروگ ! کی می رسد باران ؟

هوای تازه
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